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Αθήνα, σήµερα στις 12 Απριλίου 2016, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Οικονοµικών καθώς και ο Υφυπουργός Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων κατέθεσαν σήµερα, 12-4-2016, σχέ-
διο νόµου: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις».  

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της
Βουλής, των προτάσεων: 

α) «Για τον Κώδικα Δεοντολογίας των µελών του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου».

β) «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997), όπως ισχύει».

γ) «Τροποποίηση της υπ’ αριθµ. 6701/ΦΕΚ Α’ 234/27-12-1994
Απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής “περί µισθώσεως από τη
Βουλή αναλόγου αριθµού δωµατίων για τη διαµονή των στερου-
µένων ιδιοκτήτου ή µισθωµένης κατοικίας στην περιοχή τέως Δι-
οικήσεως Πρωτευούσης, Βουλευτών επαρχίας”» και 

δ) «Τροποποίηση της Απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής,
ΦΕΚ Α’ 163/30-11-1990, «Για τη σύσταση “Λογαριασµού Αλληλο-
βοηθείας Βουλευτών, Ευρωβουλευτών”»».

Η πρώτη πρόταση του Προέδρου της Βουλής, που αφορά τον
Κώδικα Δεοντολογίας των µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου,
έγινε δεκτή από τα µέλη της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής
µε πλειοψηφία 4/5 και εποµένως, σύµφωνα µε το άρθρο 108 πα-
ράγραφοι 6 και 1, η ψήφισή της µπορεί να γίνει χωρίς συζήτηση.

Η δεύτερη πρόταση του Προέδρου της Βουλής, που αφορά
στην τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής, έγινε
δεκτή από τα µέλη της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής οµό-
φωνα.

Για τις επόµενες δύο προτάσεις του Προέδρου της Βουλής έχει
ληφθεί απόφαση από τη Διάσκεψη των Προέδρων της 7-4-2016.

Εποµένως, µετά τα παραπάνω, προτείνω να λάβουν τον λόγο

οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές για επτά λεπτά ο καθένας,
προκειµένου να τοποθετηθούν επί όλων των προτάσεων και κα-
τόπιν να προχωρήσουµε στην ψήφισή τους.

Θέλω να πω ότι είναι µια διαδικασία που µπορεί αρκετά εύκολα
και έγκαιρα να περαιωθεί, γιατί µας απασχόλησε τουλάχιστον
τρεις φορές, αν θυµάµαι καλά, στις αρµόδιες επιτροπές, µε ανα-
λυτική συζήτηση και µε σύνθεση απόψεων, όπως επίσης στην τε-
λική του διατύπωση το κείµενο για το οποίο µιλάµε -ο Κώδικας
Δεοντολογίας, εν προκειµένω- έχει λάβει υπ’ όψιν του όλη τη συ-
ζήτηση και έχει τύχει ευρύτατης συναίνεσης.

Να περάσουµε, λοιπόν, στη διαδικασία των εισηγητών. Είπαµε
ότι έχουν από επτά λεπτά όλοι και οι ειδικοί αγορητές. 

Τον λόγο έχει αρχικά ο κ. Συρίγος και µετά ο κ. Τραγάκης.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα

αναφερθώ σε όλα τα θέµατα, όπως είναι εγγεγραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.

Αρχίζω από τον Κώδικα Δεοντολογίας. Στις επιτροπές, πράγ-
µατι, έγινε µια εκτεταµένη συζήτηση. Υπήρξαν απόψεις -διιστά-
µενες πολλές φορές- αλλά και συγκερασµός απόψεων. Το
κείµενο, η πρόταση που έρχεται σήµερα για να την συζητήσουµε,
είναι ακριβώς προϊόν αυτής της ανταλλαγής απόψεων και των
αναγκαίων συγκλίσεων, οι οποίες έγιναν µετά από έναν γόνιµο
διάλογο.

Θα ήθελα να πω µόνο δυο λόγια γι’ αυτό το θέµα και να µην
σας καθυστερήσω, διότι πράγµατι εκτενώς συζητήθηκε και
εξαντλήθηκε. Παρόµοιοι κανονισµοί οι οποίοι διασφαλίζουν και
το κύρος του Κοινοβουλίου, εξασφαλίζουν και την καλή του λει-
τουργία και ζητήµατα διαφάνειας που ενδεχοµένως θα µπορού-
σαν να προκύψουν, έστω και υπό τη µορφή αποριών ή
ερωτηµάτων από τον λαό –όλα αυτά έρχεται να τα τακτοποιήσει
κατά κάποιον τρόπο ο κώδικας- υπάρχουν και σε άλλες χώρες
του εξωτερικού και κυρίως σε ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό µπο-
ρούµε να το διαπιστώσουµε και στην έκθεση η οποία συνοδεύει
την πρόταση του Προέδρου της Βουλής. Θα δείτε και σε πόσα
κοινοβούλια υπάρχει κάτι παρόµοιο.

Κάνοντας, λοιπόν, µία γενική αναφορά, στο προοίµιο εξαγγέλ-
λονται οι στόχοι αυτού του Κανονισµού και στο άρθρο 1 ο σκο-
πός του.

Στο άρθρο 2 αναφέρονται οι γενικές αρχές, τις οποίες οφεί-
λουν να τηρούν εν γένει οι Βουλευτές κατά την εκτέλεση των κα-
θηκόντων τους.

Στο άρθρο 3 περιγράφεται η σύγκρουση των συµφερόντων.
Έγιναν συζητήσεις πάνω σε αυτά τα ζητήµατα και υπήρξε µία

κατάληξη κοινή, µία σύγκλιση.
Το άρθρο 4 αφορά δώρα, σχετικές παροχές και ωφελήµατα.
Το άρθρο 5 αφορά τη χρήση των εµπιστευτικών πληροφοριών

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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και των εγγράφων προς ίδιον όφελος. Αυτό είναι διευκρινιστικό.
Εδώ ετέθησαν τα οικονοµικά ζητήµατα που µπορούν να αφορούν
αυτές τις πληροφορίες.

Το άρθρο 6 αφορά τον τρόπο κατάθεσης των αναφορών.
Το άρθρο 7 αναφέρεται στη συνδροµή που πρέπει να παρέχει

και η αρχή, αλλά και οι ίδιοι οι αναφερόµενοι στην Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας.

Το άρθρο 8 αναφέρεται στα πειθαρχικά µέτρα.
Το άρθρο 9 διασφαλίζει τη διακριτικότητα των συνεδριάσεων.

Το λέω χρησιµοποιώντας έναν ήπιο όρο. Είναι µυστικές οι συνε-
δριάσεις της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Κοινοβουλευτικής Δε-
οντολογίας.

Το άρθρο 10 µιλά για τη δηµοσιότητα του µέρους αυτού του
Κανονισµού.

Τέλος, το άρθρο 11 καθορίζει την έναρξη της ισχύος του.
Σας έκανα, λοιπόν, µία γενική αναφορά πάνω σε αυτά. 
Θα ήθελα, κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο, να πω ότι αυτό το

οποίο προκύπτει και από τις συζητήσεις και αυτό το οποίο
υπήρξε στόχος εκτός των άλλων, πέραν του ότι υπήρχε η επιθυ-
µία να υπάρχει ένας Κώδικας Δεοντολογίας που θα εξασφαλίζει
και τον αλληλοσεβασµό µεταξύ µας πολλές φορές –αυτονόητο,
απλώς καταγεγραµµένο πλέον- είναι ότι δόθηκε ιδιαίτερη πρό-
νοια στη διασφάλιση των δικαιωµάτων, όπως το δικαίωµα ακρο-
άσεως του όποιου –ο µη γένοιτο- θα κληθεί ενώπιον της
επιτροπής για κάποια από τις παραβάσεις που προβλέπονται και
είναι µέσα στις πρόνοιες του Κανονισµού, της προτάσεως και,
επίσης, όσον αφορά τη διασφάλιση, επειδή γίνεται διαχείριση λε-
πτών ζητηµάτων, της διαδικασίας ενώπιον των επιτροπών.

Από εκεί και πέρα, όλα τα άλλα είναι δικό µας θέµα, δηλαδή
και η τήρηση του δέοντος και ο έλεγχός της.

Θα αναφερθώ τώρα στα υπόλοιπα θέµατα της ηµερήσιας διά-
ταξης. Έχουµε την πρόταση του Προέδρου της Βουλής για την
τροποποίηση των διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής, Μέρος
Β’, όπως ισχύει. 

Συγκεκριµένα, το άρθρο 1 αποσαφηνίζει ποιοι Πρόεδροι
πρώην Κοινοβουλευτικών Οµάδων δικαιούνται ενός µετακλητού
υπαλλήλου µέχρι τη λήξη της τρέχουσας βουλευτικής περιόδου,
προκειµένου να αποφευχθούν καταχρηστικά αιτήµατα διορι-
σµών. Αυτό το δικαίωµα το έχουν µόνο οι Πρόεδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων κοµµάτων που έλαβαν µέρος σε εθνικές
εκλογές. 

Υπενθυµίζεται ότι βάσει της από 9-11-2015 απόφασης της
Ολοµέλειας της Βουλής, η δυνατότητα διορισµού µετακλητού
υπαλλήλου σε πρώην Πρόεδρο Κοινοβουλευτικής Οµάδας κα-
ταργείται από την έναρξη της ΙΗ’ βουλευτικής περιόδου.

Το άρθρο 2 αφορά υπαλλήλους της Βουλής που έχουν εκλεγεί
δηµοτικοί σύµβουλοι. Γίνεται µια επέκταση αυτού που ισχύει και
για τους υπόλοιπους, δηλαδή δύναται να αποσπώνται στην πε-
ριφέρεια στην οποία έχουν εκλεγεί.

Το άρθρο 3 αφορά την άρση µίας εκκρεµότητας, η οποία
υπήρχε για µία οµάδα υπαλλήλων. Με την προτεινόµενη διάταξη
δίδεται οριστική λύση στο πνεύµα της εφαρµογής της θεµελιώ-
δους αρχής της ισότητας στο ζήτηµα της µισθολογικής µεταχεί-
ρισης και συγκεκριµένα στο ζήτηµα της καταβολής της
υπερβάλλουσας µείωσης της παραγράφου 5 του άρθρου 164 Δ
του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’) των µεταταγέντων υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Οικονοµικών που ήταν αποσπασµένοι στη
Βουλή κατά το έτος 2009, που προέκυψε µετά την ψήφιση του
άρθρου 15 της από 23-12-2014 απόφασης της Ολοµέλειας της
Βουλής. Έτσι, µε τη ρύθµιση αυτή αποσαφηνίζεται το θέµα αυτό
και αποκαθίσταται µία αδικία, η οποία είχε δηµιουργηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που εισάγονται µετά από από-

φαση της Διάσκεψης των Προέδρων. Έχουµε, λοιπόν, την πρό-
ταση του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων, µε την οποία
αποσαφηνίζεται ότι εφεξής και οι Βουλευτές Επικρατείας, που
στερούνται ιδιόκτητης κατοικίας στον Νοµό Αττικής, συγκαταλέ-
γονται στους δικαιούχους της υπ’ αριθµόν 6701/1994 αποφά-
σεως της Ολοµέλειας της Βουλής. Δηλαδή επεκτείνεται και

στους Βουλευτές της Επικρατείας η ρύθµιση που ισχύει και για
τους άλλους Βουλευτές της επαρχίας, όσον αφορά τη διαµονή
τους.

Τέλος, υπάρχει η πρόταση του Προέδρου της Βουλής, µε την
οποία καθορίζεται ρητώς το ύψος των δανείων που χορηγούνται
από τον Λογαριασµό Αλληλοβοηθείας Βουλευτών στους εν ενερ-
γεία και πρώην Βουλευτές και Ευρωβουλευτές, οι όροι εξόφλη-
σης και ο τρόπος καταλογισµού υπέρ του ταµείου σε περίπτωση
καθυστέρησης εξόφλησης των δανείων. 

Εδώ έγινε µία συζήτηση επ’ αυτού και υπήρξαν κάποιες βελ-
τιώσεις. Έλεγε: «τα βοηθήµατα έχουν τη µορφή ατόκων δανείων
και εξοφλούνται…». Η βελτίωση, η οποία επέρχεται, είναι: «όσα
βοηθήµατα έχουν τη µορφή ατόκων δανείων εξοφλούνται µε σα-
ράντα…» και λοιπά. Δεν θα σας διαβάσω το υπόλοιπο. Διαβάζω
τα δύο σηµεία, στα οποία υπήρξε η βελτίωση. 

Το ύψος του δανείου δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των
15.000 ευρώ για εν ενεργεία Βουλευτές και Ευρωβουλευτές και
το ποσό των 7.500 ευρώ για πρώην Βουλευτές και Ευρωβουλευ-
τές. 

Και κατόπιν ρυθµίζει τι γίνεται στην περίπτωση καθυστέρησης
της οφειλής του δανείου και τα ζητήµατα του καταλογισµού. Δεν
θα επεκταθώ περαιτέρω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε και αναµένω να
ακούσω και εγώ τις υπόλοιπες εισηγήσεις και, αν χρειαστεί, να
παρέµβω.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Συ-

ρίγο.
Πριν δώσω τον λόγο στον συνεισηγητή, τον κ. Τραγάκη, να δι-

ευκρινίσω, κύριε Συρίγο, επειδή είναι και δηµόσια η συνεδρίαση,
ότι αυτά τα περί βοηθηµάτων, δανείων και τα λοιπά, αφορούν σε
ειδικό λογαριασµό από τη µηνιαία µισθοδοσία των Βουλευτών
και δεν αφορούν είτε στον προϋπολογισµό είτε σε δηµόσιο
χρήµα. Διότι ευλόγως έχουν εγερθεί και δηµοσίως απόψεις για
το πώς δίνονται δάνεια, βοηθήµατα ατόκως. Δεν πρόκειται περί
κάποιου άλλου µέτρου. Να είναι πολύ σαφές από πού προέρχον-
ται.

Ευχαριστώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι ήταν παρά-

λειψή µου το ότι δεν έγινε αυτή η αναφορά. Ορθώς το αναφέ-
ρατε, για να διευκρινιστεί και να γίνει γνωστό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Βεβαίως. Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλή-

σουν άλλοι;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι. Θα είναι ένας από

κάθε κόµµα.
Κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Υπάρχει το ερώτηµα µε ποια διαδικα-

σία εισέρχεται προς συζήτηση ο Κώδικας. Αυτό µας απασχόλησε
στην επιτροπή, µε ερώτηµα δικό µου. Διότι, όπως γνωρίζετε, το
άρθρο 76 παράγραφος 6 του Συντάγµατος είναι η διαδικασία
των κωδίκων και το άρθρο 111 του Κανονισµού της Βουλής και
το 118 παράγραφος 6 ορίζει µε ποια διαδικασία ψηφίζονται οι
κώδικες. Άρα, από τη στιγµή που ψηφίζεται σαν κώδικας, δεν
έπρεπε να γίνει καµµία διόρθωση, ούτε καν στην επιτροπή. 

Στην επιτροπή, όµως, πράγµατι, κάναµε τρεις πολύωρες συ-
ζητήσεις, πολλές βελτιώσεις, πολλές αλλαγές και απεδείχθη ότι
ήταν εποικοδοµητικές. Τι σηµαίνει αυτό; Αποφασίσαµε τότε, λοι-
πόν, να το πάµε µε τη διαδικασία που είχαµε ακολουθήσει και
παλαιότερα, σε παλαιότερες συνεδριάσεις της Βουλής, στη δια-
δικασία των κωδίκων -για στρατιωτικά θέµατα ήταν την τελευταία
φορά- που ψηφίζεται στο σύνολο και τα άρθρα συζητούνται και
ψηφίζονται ξεχωριστά. Και αυτή τη διαδικασία ακολουθούµε
τώρα. 

Ένα άλλο θέµα που έθεσα στην επιτροπή και θα ήθελα να
θέσω υπ’ όψιν σας είναι ότι αυτός ο Κώδικας Δεοντολογίας δεν
αφορά τους εξωκοινοβουλευτικούς Υπουργούς. Οι Βουλευταί
Υπουργοί υπάγονται στον Κώδικα Δεοντολογίας που θα ψηφί-
σουµε σήµερα. 

Υπάρχει βέβαια ο Κώδικας Δεοντολογίας των µελών της κυ-
βέρνησης, ο οποίος είχε έρθει µε απόφαση του τότε Πρωθυ-
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πουργού κ. Σαµαρά, στις 30 Ιουνίου του 2014 και τον οποίο µά-
λιστα καταθέτω και στα Πρακτικά για να υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τραγάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως ο Κώδικας Δεοντολογίας των µελών του Υπουργικού
Συµβουλίου δεν είναι τόσο αυστηρός όσο είναι ο Κώδικας Δεον-
τολογίας τον οποίο εµείς σήµερα καλούµεθα να ψηφίσουµε. Το
ερώτηµα είναι τι ισχύει για τους εξωκοινοβουλευτικούς Υπουρ-
γούς. Αφού το συζητήσαµε αυτό επί µακρόν στην επιτροπή, η
πρόταση ήταν να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση µε την οποία και
οι εξωκοινοβουλευτικοί Υπουργοί θα υπάγονται στον Κανονισµό,
τον οποίο θα ψηφίσουµε σήµερα και στον Κανονισµό Δεοντολο-
γίας. 

Η απαίτηση να υπάρχει Κώδικας Συµπεριφοράς και Δεοντολο-
γίας για τα µέλη του Κοινοβουλίου είναι πολύ παλιά και είχε ξε-
κινήσει από το 2008. Εδώ θα θυµίσω τις προσπάθειες που είχαν
γίνει τότε από τον Πρόεδρο κ. Σιούφα, τον Αντιπρόεδρο κ.
Σούρλα, από τον σεβαστό καθηγητή µας κ. Μαυριά και τον κ. Γα-
λούκα. Είχαν κάνει πολλές προσπάθειες. 

Το 2012 είχαµε φέρει πάλι ένα σχέδιο για τη δεοντολογία. 
Το 2014 µάλιστα, στον τέταρτο κύκλο αξιολόγησης από την

GRECO -η GRECO είναι η οµάδα χωρών, η οποία έχει τους κώ-
δικες δεοντολογίας και διαφθοράς στην Ευρωπαϊκή Ένωση- η
χώρα µας συµµετείχε στις 15 µε 19 Ιουνίου 2015 στο Στρα-
σβούργο µε εκπροσώπηση και εκεί υπεβλήθη πάλι µία συγκεκρι-
µένη πρόταση από τη µεριά µας. Αυτή, λοιπόν, η προεργασία
που είχε γίνει έρχεται σήµερα να αποτυπωθεί σε αυτό τον Κώ-
δικα, τον οποίο καλούµεθα να ψηφίσουµε.

Ποιες είναι οι γενικές αρχές του Κώδικα; Αυτός ο Κώδικας πε-
ριλαµβάνει αρχές δεοντολογίας και κανόνες συµπεριφοράς και
δηµιουργεί εντός του Κοινοβουλίου την προώθηση, την εποπτεία
και την επιβολή των αρχών του Κώδικα και -το κυριότερο απ’ όλα-
ενηµερώνει το κοινό για τα αποτελέσµατα, κάτι το οποίο δεν
ίσχυε παλαιότερα.

Δεν θα αναφερθώ στα άρθρα, αλλά για να µην ξαναπάρω τον
λόγο θα κάνω µία µικρή αναδροµή για τα άρθρα, αναφερόµενος
κυρίως στο άρθρο 3 που θεσπίζει κανόνες για την ad hoc απο-
κάλυψη, όταν υπάρξει σύγκρουση συµφερόντων ανάµεσα στα
ιδιωτικά συµφέροντα του Βουλευτή ή των στενών συγγενών του
και της εντολής που έχει πάρει από τον ελληνικό λαό.

Επίσης, το άρθρο 3 µιλάει για τις ασυµβατότητες και τις συµ-
πληρωµατικές δραστηριότητες, δηλαδή για συµβάσεις οι οποίες
συνάπτονται µε δηµόσιες αρχές, να αξιολογείται επαρκώς η
εφαρµογή των κανόνων περί επαγγελµατικού ασυµβιβάστου και
να δηµιουργείται το αναγκαίο βοηθητικό νοµοθετικό πλαίσιο, που
ήδη προβλέπεται από το Σύνταγµα βέβαια, αλλά εδώ στον Κώ-
δικα Δεοντολογίας, που έχουµε να ψηφίσουµε, θεσπίζουµε και
κανόνες σχετικά µε το πώς τα µέλη του Κοινοβουλίου εµπλέκον-
ται µε οµάδες συµφερόντων ή άλλα τρίτα µέρη, που προσπα-
θούν να επηρεάσουν την κοινοβουλευτική διαδικασία. Αυτό είναι
στο άρθρο 3 του παρόντος Κώδικα.

Το άρθρο 4 αναφέρεται στα δώρα, τις δωρεές και τις διάφο-
ρες άλλες παροχές, τις οποίες λαµβάνουν οι Βουλευτές. Εδώ
έγινε πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση για το τι είναι δώρο, τι είναι
παροχή. Παραδείγµατος χάριν, ο ελεύθερος τηλεοπτικός χρόνος
κατά κάποιον τρόπο είναι µία παροχή προς τον οποιονδήποτε
Βουλευτή βγαίνει κατ’ εξακολούθηση στα κανάλια. Έγινε, λοιπόν,
µεγάλη συζήτηση. Έχει τεθεί όλο το θέµα µέχρι ποιου ποσού
µπορεί να είναι τα δώρα, τα οποία µπορούν να δεχθούν οι Βου-
λευτές και καταλήξαµε στα 200 ευρώ. Πέραν των 200 ευρώ κα-
ταγράφονται. Όλα αυτά βέβαια παραµένουν στη Βουλή των
Ελλήνων και θα δείτε ότι σε πάρα πολλές προθήκες της Βουλής
έχουµε αφιερώµατα, τα οποία έχουν γίνει δώρα. 

Ένα µόνο σηµείο δεν έχουµε διευκρινίσει, το οποίο έθεσα εγώ,
και είναι το εξής: Εάν ένα δώρο κηρυχθεί ως απαράδεκτο, δη-
λαδή είναι τέτοια η αξία του ή αποτιµάται τόσο, πώς γίνεται η
επιστροφή του και σε ποιον γίνεται η επιστροφή του; Αυτό, κύριε
Πρόεδρε, το έθεσα ως θέµα στην επιτροπή και το θέτω και ως
θέµα στην Ολοµέλεια. 

Το άρθρο 5 αφορά την αθέµιτη χρήση εµπιστευτικών πληρο-
φοριών, δηµιουργεί τους κανόνες πρόληψης της κατάχρησης εµ-
πιστευτικών πληροφοριών, όχι κατ’ ανάγκην αυτές που
εντάσσονται στο ποινικό αδίκηµα της αποκάλυψης των µυστικών
του κράτους, αλλά µιλά απλώς για εµπιστευτικές πληροφορίες.

Έρχοµαι στο άρθρο 7, σχετικά µε τις ασυλίες. Εδώ θα σταθώ
λίγο για το θέµα των ασυλιών, γιατί εδώ έχω και µία πρόταση, η
οποία δεν έγινε δεκτή στην επιτροπή, αλλά εγώ την επαναφέρω
στην Ολοµέλεια. 

Όπως ξέρετε, για την ασυλία πράγµατι ο Κώδικας λαµβάνει τα
κατάλληλα µέτρα, προκειµένου να εξασφαλιστούν όλες οι διαδι-
κασίες για την άρση ασυλίας των Βουλευτών, δεν παρεµποδίζει
την ποινική διαδικασία για τα µέλη του Κοινοβουλίου, πιθανώς
ύποπτα για την τέλεση αδικηµάτων που συνδέονται µε τη δια-
φθορά και καθορίζει ξεχωριστούς και ξεκάθαρους κανόνες γι’
αυτά τα κριτήρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει, όµως, ένα θέµα για τον νόµο περί ευθύνης Υπουρ-

γών. Είναι γνωστό ότι όταν υπάρχει καταγγελία κατά Υπουργού,
αυτή ανακοινώνεται από την Έδρα, πηγαίνει στις υπηρεσίες της
Βουλής και είναι στη διάθεση των κοµµάτων να την κρίνουν, για
να αποφασίσουν αν θα ζητήσουν εξεταστική επιτροπή ή προανα-
κριτική επιτροπή. Αυτό δηµιουργεί ένα προηγούµενο, το οποίο
δεν είναι καλό. 

Η πρότασή µου είναι ότι στον νόµο περί ευθύνης Υπουργού
τον οποίον πρέπει να αλλάξουµε και να τον φέρουµε οπωσδή-
ποτε, ώστε και οι Υπουργοί και οι Βουλευτές να είναι ισόνοµοι
απέναντι του νόµου - όπως και όλοι οι άλλοι πολίτες- θα πρέπει
και οι εισαγγελικές παραγγελίες που έρχονται κατά Υπουργού,
να πηγαίνουν και αυτές στην Επιτροπή Δεοντολογίας και η Επι-
τροπή Δεοντολογίας να αποφασίζει για τους Υπουργούς όπως
και για τους Βουλευτές. Το λέω αυτό για να µην επικρέµανται ζη-
τήµατα. Δεν θέλω να αναφερθώ στις τελευταίες εκλογές, όπου
πολιτικός Αρχηγός κατεφέρθη εναντίον άλλου πολιτικού Αρχη-
γού µε µια λέξη που δεν συνάδει και ήταν και απαράδεκτη. Άρα
αυτό πρέπει να το αλλάξουµε.

Το άρθρο 8, αναφέρεται στα πειθαρχικά µέτρα τα οποία επι-
βάλλονται και τα οποία είναι σύµφωνα µε τα άρθρα 77, 78, 79 και
80 του Κανονισµού της Βουλής. Είναι αυστηρότερα αυτά που ει-
σάγουµε τώρα µε τον Κώδικα Δεοντολογίας των µελών της Βου-
λής αλλά ισχύουν και από τον Κανονισµό της Βουλής. 

Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο και στις τροποποιήσεις που κά-
νουµε στον Κανονισµό της Βουλής, µε την παρατήρηση -µε πρό-
λαβε ο Πρόεδρος της Βουλής, όµως, το έχω πει επανειληµµένως
και εγώ- για το τι είναι ο ΛΑΒ, δηλαδή ο λογαριασµός αλληλο-
βοηθείας Βουλευτών. Είναι χρήµατα των ιδίων των Βουλευτών.
Παρακρατούνται από τη µισθοδοσία, παρακρατούνται και όταν
µπαίνουµε στη Βουλή. Είναι χρήµατα τα οποία διατίθενται, όταν
κάποιος Βουλευτής ζητήσει ένα δάνειο. Το λέω, επειδή έγινε µε-
γάλη σπέκουλα τον τελευταίο καιρό πάνω σε αυτό το θέµα των
δανείων των Βουλευτών. Είναι δάνεια από χρήµατα τα οποία ανή-
κουν στους Βουλευτές. Εποµένως δεν πρέπει κανένας να τους
κατηγορεί.

Υπάρχουν, πράγµατι, ορισµένες αρρυθµίες σε ό,τι αφορά τις
εξοφλήσεις και κυρίως από τέως συναδέλφους, οι οποίοι, βέ-
βαια, και λόγω της οικονοµικής κρίσης δεν έχουν τη δυνατότητα
να αποπληρώσουν το οφειλόµενο δάνειο. 

Μία άλλη θετική τροποποίηση είναι η τροποποίηση την οποία
εισάγετε, κύριε Πρόεδρε, για το θέµα των Βουλευτών Επικρα-
τείας. Ήταν κάτι το οποίο είχα ζητήσει εγώ πριν δυο κοινοβου-
λευτικές περιόδους περίπου. Αν θυµάµαι καλά, στη Βουλή του
2009 ή του 2008. Το είχα ζητήσει τότε, όταν ίσχυσε αυτό που
ίσχυσε για τους Βουλευτές επαρχίας. Υπήρχαν και Βουλευτές
Επικρατείας, οι οποίοι δεν είχαν στέγη στο Λεκανοπέδιο. Δεν
ήταν πολλοί. Δύο όλοι κι όλοι. Και τώρα πάλι τρεις είναι.

Θα πρέπει, λοιπόν, αυτοί να εξοµοιωθούν οπωσδήποτε µε τους
Βουλευτές επαρχίας και αν δεν έχουν ακίνητο στο Λεκανοπέδιο,
να µπορούν να παίρνουν και αυτοί τη δυνατότητα του βοηθήµα-
τος το οποίο δίνουµε.
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Οι άλλες ρυθµίσεις είναι απλές διαδικαστικές ρυθµίσεις, που
λύνουν µερικά προβλήµατα.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε ένα πολύ αγαπητό µου θέµα. Θα
αναφερθώ στο θέµα της Παλιάς Βουλής. Βρισκόµαστε τώρα,
αυτή τη στιγµή, στο στάδιο που διεκδικούµε µε πραγµατικά δε-
δοµένα, το να περιέλθει πλέον η Παλιά Βουλή σε εµάς. Όπως
γνωρίζετε, η Παλιά Βουλή δεν ανήκει στο Κοινοβούλιο και χαί-
ροµαι που ο κύριος Πρόεδρος έκανε τώρα µια επιτροπή, την
οποία είχαµε κάνει και σε άλλες Βουλές. Είχαµε κάνει µε την κ.
Μπενάκη, µε τον κ. Σιούφα, µε τον κ. Μεϊµαράκη και τον κ. Πε-
τσάλνικο. Κάναµε πάντα τις προσπάθειές µας. Θέλω τη συµπα-
ράσταση όλων των συναδέλφων Βουλευτών, ώστε η Παλιά
Βουλή να έρθει και να ανήκει, όπως πάντα ανήκε, στο Κοινοβού-
λιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να µας αγγίξει όλους. Δεν σας

αγγίζει, κύριοι συνάδελφοι; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ασφαλώς µας αγγίζει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν χειροκροτήσατε, όµως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Στο τέλος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Θα κλείσω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε,

για την Ιόνιο Βουλή. Όπως γνωρίζετε, και η Ιόνιος Βουλή ανήκει
στη Βουλή. Θα προτείνω, λοιπόν, επειδή είναι λίγα τα κονδύλια
που απαιτούνται για να γίνει µια µικρή επιδιόρθωση, να γίνει αυτή
η επιδιόρθωση και µια επιτροπή της Βουλής να συνέλθει στην
Ιόνιο Βουλή, στην Κέρκυρα δηλαδή, για να µπορέσουµε έτσι να
δώσουµε ζωή σε αυτά τα κοινοβούλια, τα οποία ανήκουν σε
εµάς, κυριολεκτικά σε εµάς.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ τον κ. Τραγάκη. 
Υπήρχε µία ευχέρεια χρόνου, επειδή ήταν ανάµεσα στους δύο

εισηγητές. Μετά τον κ. Λαγό που θα µιλήσει εκ µέρους της Χρυ-
σής Αυγής, θα παρεµβληθεί, όπως ζήτησε, ο Πρόεδρος του κόµ-
µατος της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Λεβέντης, µε χρόνο, όπως και
οι άλλοι αγορητές παρακαλώ, επτά λεπτά. Ως εκ τούτου ο κ.
Καρράς που θα µιλήσει ύστερα, θα έχει περιορισµένο χρόνο, δη-
λαδή τέσσερα λεπτά. Μετά είναι ο κ. Παπαθεοδώρου, δηλαδή
κατά τη σειρά των κοµµάτων.

Παρακαλώ τον κ. Λαγό να πάρει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ξεκινήσουµε, κατ’ αρχάς, λέγοντας ότι ως Χρυσή Αυγή

συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχουν κανόνες και κώδικες, οι
οποίοι πρέπει να τηρούνται αλλά πρέπει να τηρούνται απ’ όλους. 

Επειδή ο χρόνος που µας δίνετε, δεν είναι αρκετός για να ανα-
πτύξω αυτά που θα ήθελα να πω, θα ήθελα να ρωτήσω, αν Κώ-
δικας Δεοντολογίας είναι, όταν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
οι ερωτήσεις που καταθέτουµε οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής
δεν απαντώνται. Αυτό δεν γίνεται τυχαία για µία φορά, αλλά γί-
νεται κατ’ εξακολούθηση. Όταν, λοιπόν, η Χρυσή Αυγή έχει κα-
ταθέσει δεκάδες ερωτήσεις και κάποιοι Υπουργοί δεν θέλουν να
µας απαντούν µε το «έτσι θέλω», κατά πόσο είναι δεοντολογικό
αυτό;

Όταν η Χρυσή Αυγή έχει καταθέσει πενήντα δύο επίκαιρες
ερωτήσεις, από τις οποίες έχουν απαντηθεί οι δεκαπέντε, γιατί
έτσι θέλουν οι Υπουργοί, πείτε µου τον Κώδικα Δεοντολογίας
που υπάρχει εδώ;

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, όταν πολλοί ανεβαίνουν πάνω σε
αυτήν εδώ την Έδρα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριοι συνά-

δελφοι, κάντε ησυχία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …ή προεδρεύουν σε διάφορες επιτροπές

και δεν σέβονται τον ρόλο που έχουν ως Πρόεδροι αλλά λειτουρ-
γούν σαν φανατικοί ιδεολογικοί εχθροί της Χρυσής Αυγής και
είτε διακόπτουν τους οµιλητές είτε δεν απαντούν είτε αφαιρούν
τον λόγο είτε κάνουν οτιδήποτε, προκειµένου να µην ακουστεί η
άποψη της Χρυσής Αυγής, θα ήθελα να ρωτήσω, λοιπόν, εσάς κι
όλους αυτούς οι οποίοι νοµοθετείτε εδώ πέρα, κατά πόσο αυτά
τα πράγµατα είναι Κώδικας Δεοντολογίας και κατά πόσο εφαρ-
µόζονται. Αυτά για να µην κοροϊδευόµαστε.

Άκουσα προηγουµένως τους δύο προλαλήσαντες, να αναφέ-
ρονται σε διάφορα ζητήµατα αλλά να µην αναφέρονται καθόλου
στον Κώδικα Δεοντολογίας. Επειδή εµείς θα τα πούµε αυτά τα
πράγµατα, ας τα ακούσει και ο ελληνικός λαός να δούµε τι έχει
γίνει.

Υπάρχει, λοιπόν, το άρθρο 1. Στο άρθρο 1, αναφέρεται ότι
υπάρχει η δικαιοδοσία αυτού του Κώδικα Δεοντολογίας που συ-
ζητάµε τώρα, ώστε να ελέγχει τους Βουλευτές τόσο κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων τους, όσο και κατά την εν γένει πα-
ρουσία τους στην κοινωνία. Αυτό, λοιπόν, κάποιοι από τους Βου-
λευτές εδώ, που θα το ψηφίσουν σήµερα, πιθανόν να µην το
ξέρουν. Πιθανόν κάποιοι άλλοι να το ξέρουν. 

Θέλουµε δε να σας ρωτήσουµε. Αυτό, ως ελεύθερους πολίτες
δεν σας πειράζει; Γιατί εδώ υπάρχουν δύο εξηγήσεις. Είτε δεν
σας πειράζει, γιατί έχετε µάθει να ζείτε µε σκυµµένο το κεφάλι,
να σας ελέγχουν και να σας λένε τι θα κάνετε, αν είστε καλά παι-
διά, αν συµφωνούν µε αυτά που λέτε. Η δεύτερη είναι ότι ξέρετε,
πως αυτός ο Κώδικας Δεοντολογίας δεν θα εφαρµοστεί ποτέ για
εσάς. Ένα από αυτά τα δύο ισχύει. Αν πιστεύατε κάτι άλλο, θα
έπρεπε να αντιδράσετε, γιατί εδώ µιλάµε για τον ορισµό του «µε-
γάλου αδελφού». 

Αλήθεια, ποιος σας δίνει το δικαίωµα εσάς ως Επιτροπή Δεον-
τολογίας ή ως Προεδρείο της Βουλής, να ελέγχετε τον οποιον-
δήποτε Βουλευτή, αν είναι σε µια εκδήλωση που εσείς δεν θέλετε
να είναι, αν κάνει µια συνέντευξη ή µια δήλωση σε έναν ραδιο-
φωνικό ή τηλεοπτικό σταθµό, µε την οποία εσείς δεν συµφωνείτε;
Μπορείτε, λοιπόν, να µας καλέσετε για να µας ζητήσετε εξηγή-
σεις. Αυτά τα πράγµατα είναι αδιανόητα. Όµως ψηφίζονται µέσα
εδώ στην ελληνική Βουλή και χωρίς να πείτε «κιχ». Ακούσαµε
προηγουµένως και την Κυβέρνηση και την Αντιπολίτευση και δεν
έχουν να προσθέσουν τίποτα πάνω σε αυτά. Αυτή, λοιπόν, είναι
η ελευθερία που θέλετε να περάσετε.

Επίσης εδώ πέρα ξεκινάµε και πάµε στο άρθρο 2, το οποίο
αναφέρει κάποια στιγµή ότι πρέπει οι Βουλευτές να τηρούν τις
αρχές της προάσπισης του κύρους της Βουλής, της προσήλω-
σης στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και της εχεµύθειας, όπου
αυτή απαιτείται από το Σύνταγµα ή τον νόµο ή τον Κανονισµό
της Βουλής που περνάµε τώρα. «Εχεµύθεια». 

Ποια είναι, λοιπόν, η εχεµύθεια; Η εχεµύθεια είναι, λοιπόν, ο
Βουλευτής της Χρυσής Αυγής ή και κάποιος άλλος Βουλευτής ο
οποίος βλέπει να γίνεται κάτι το οποίο δεν είναι σωστό -µπορεί
να βλέπει κάποια σκάνδαλα τα οποία γίνονται εδώ µέσα- να πρέ-
πει να κλείσει το στόµα του σε ένδειξη καλής θέλησης και εχε-
µύθειας. Προφανώς αυτά ίσχυαν µέχρι τώρα µέχρι πριν από λίγα
χρόνια στην ελληνική Βουλή. Έτσι λειτουργούσατε, «οµερτά»,
µία οµάδα ανθρώπων που έµπαιναν εδώ µέσα και δεν έθιγε κα-
νείς τα συµφέροντα του άλλου. 

Όµως, επειδή η Χρυσή Αυγή σάς δηµιούργησε πολλά προβλή-
µατα, επειδή από τη Χρυσή Αυγή ακούστηκαν πολλές αλήθειες
που δεν θα είχαν ακουστεί στην ελληνική κοινωνία και δεν θα τα
είχε µάθει ο ελληνικός λαός, προσπαθείτε να µας φιµώσετε µ’
αυτόν τον τρόπο. Εχεµύθεια, λοιπόν. 

Να τονίσουµε, όµως, ότι καθήκον εχεµύθειας προβλέπεται
µόνο σε υπαλληλική σχέση, κύριοι, κι εµείς υπάλληλοι δεν είµα-
στε εδώ κανενός. Δεν είµαστε υπάλληλοί σας ούτε θα σας λέµε
τι θα κάνουµε. Αν πρέπει να πούµε κάτι, θα το πούµε στον ελλη-
νικό λαό. Δεν είµαστε υπόλογοι απέναντι σε σας αλλά είµαστε
υπόλογοι µόνο σ’ αυτούς που µας ψηφίζουν αλλά και σ’ αυτούς
που δεν µας ψηφίζουν και πρέπει να µάθουν την αλήθεια. Αυτό
έχει ταχθεί να κάνει η Χρυσή Αυγή και αυτό θα κάνει. Αυτό, λοι-
πόν, περί εχεµύθειας είναι ένα ωραίο παραµύθι που έχετε κάνει,
προκειµένου –επαναλαµβάνω- να µην µαθαίνει ο ελληνικός λαός
τίποτα απ’ αυτά που δεν πρέπει να µάθει. 

Θα συνεχίσουµε µιλώντας για το άρθρο 5 παράγραφος 2.
Είναι αυτό που λέει ότι οι Βουλευτές οφείλουν να µην χρησιµο-
ποιούν προς ίδιον οικονοµικό όφελος ή προς οικονοµικό όφελος
τρίτου προσώπου εµπιστευτικές πληροφορίες και έγγραφα. 

Παρακάτω, όµως, στην παράγραφο 2, αναφέρεται ότι αν κά-
ποιος το έχει κάνει αυτό, θα λαµβάνεται ιδιαίτερα υπ’ όψιν η αι-
τιολόγηση της απόφασής του, σε συνδυασµό µε τις αρχές της
διαφάνειας και της προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος. 
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Άρα, αυτό τι σηµαίνει; Αν ένας Βουλευτής της Χρυσής Αυγής
κρίνει ότι κάτι πρέπει να ακουστεί στην ελληνική κοινωνία και το
φέρει και το δηµοσιοποιήσει –όχι φυσικά προς οικονοµικό όφε-
λος, αυτά τα πράγµατα δεν τα κάνουµε εµείς και το ξέρετε- θα
µπορέσετε να µας καλέσετε και να µας τιµωρήσετε, εάν οι εξη-
γήσεις που θα µας ζητήσετε δεν είναι οι επαρκείς και δεν θα κα-
λύψουν εσάς, λες κι εσείς εδώ πέρα είστε ο Πάπας. 

Αν, όµως, ένας άλλος Βουλευτής ή από την Κυβέρνηση ή από
την Αντιπολίτευση κάνει το ίδιο ακριβώς πράγµα µ’ ένα άλλο έγ-
γραφο, µε µια άλλη πληροφορία που έχει και οι πληροφορίες
αυτού του Βουλευτή σάς καλύψουν, αυτός δεν θα διωχθεί ούτε
θα υπάρχουν κυρώσεις εις βάρος του. 

Αυτό το λέω για να δείτε εδώ πέρα τι συζητάµε αυτήν τη
στιγµή και το πόσο «φωτογραφική» είναι όλη αυτή η διαδικασία.
Ζούµε σε εποχή «µεγάλου αδελφού» –το επαναλαµβάνω- όπου
θέλετε να ελέγχονται άµεσα τα πάντα. 

Θα ήθελα να τελειώσω µιλώντας για κάτι που υπάρχει και στο
άρθρο 5. Συζητάµε και λέµε ότι Βουλευτές πρέπει να συµβάλουν
στην αποτροπή εκδηλώσεων µίσους κατά προσώπων λόγω της
φυλετικής ή εθνικής καταγωγής τους, των θρησκευτικών ή πολι-
τικών πεποιθήσεών τους, του φύλου τους, της ηλικίας τους, της
αναπηρίας τους ή του σεξουαλικού προσανατολισµού τους. 

Η διάταξη αυτή είναι αντισυνταγµατική γιατί κατ’ αρχάς καθιε-
ρώνει µια υποχρέωση του Βουλευτή σε πράξη. Δηλαδή, πρέπει
εµείς ως Βουλευτές, είτε εσείς όταν είστε σε κάποια διαδήλωση,
σε µια συγκέντρωση, οπουδήποτε γίνει κάτι, να τρέξουµε και να
κάνουµε τον αστυνοµικό, να τρέξουµε και να προλάβουµε τυχόν
επεισόδια που έχουν γίνει; Είναι δυνατόν να γίνει αυτό το
πράγµα; Δηλαδή –γιατί σε µας θα συµβούν αυτά, δεν υπάρχει
περίπτωση να συµβούν σε κάποιον άλλον από τους Βουλευτές,
σ’ όποια συγκέντρωση και διαδήλωση και αν είναι- αν γίνουν κά-
ποια επεισόδια που εµείς προσπαθούµε να τα σταµατήσουµε
αλλά δεν τα σταµατήσουµε, αυτό θα είναι κακό, θα είναι κατα-
κριτέο και τότε θα µπορέσετε να µας καλέσετε για να µας τιµω-
ρήσετε.

Η Χρυσή Αυγή εννοείται ότι είναι εναντίον αυτού του Κώδικα
Δεοντολογίας που υπάρχει, γιατί είναι καθαρά προσχηµατικός
και αναφέρεται «φωτογραφικά» σε συγκεκριµένες κινήσεις και
πράξεις οι οποίες εσάς δεν σας αρέσουν. 

Θα θέλαµε να τονίσουµε για άλλη µια φορά εδώ πέρα ότι η
Χρυσή Αυγή, οι χρυσαυγίτες και οι χρυσαυγίτισσες Βουλευτές
δεν είναι υπάλληλοί σας και θα συνεχίσουν να λένε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους. Θα συνεχίσουµε να λέµε τα πράγµατα µε την
αλήθεια όπως εµείς τα αισθανόµαστε, όπως εµάς µάς πρε-
σβεύουν και από κει και πέρα εδώ είµαστε. Καλέστε µας στις επι-
τροπές σας για να δίνουµε εξηγήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος

της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέντης.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αισθάνθηκα την
υποχρέωση να έλθω εις το Κοινοβούλιο για να εκφράσω την αν-
τίθεσή µου µε τον Κώδικα Δεοντολογίας. 

Κατ’ αρχάς, δεν πιστεύω να ελέχθη στην Αίθουσα αυτή ποιος
είναι ο λόγος αναγκαιότητας του κώδικα. Εναρµονιζόµεθα µε
ξένες νοµοθεσίες;

Δεν είχαµε άλλο νοµικό οπλοστάσιο να κυνηγήσουµε την πα-
ρανοµία, τη συκοφαντία, τα αδικήµατα; Δεν είχαµε άλλα οπλο-
στάσια; Ή είχαµε λυµένα όλα τα υπόλοιπα προβλήµατα της
χώρας και περίσσευε αυτό και έπρεπε να το λύσουµε επειγόντως
το ζήτηµα αυτό; Είχαµε λυµένα όλα τα προβλήµατα; Έχει η Αί-
θουσα όλα τα προβλήµατα του λαού λυµένα; 

Ο Βουλευτής πρέπει να έχει ελευθερία στην κίνησή του. Αν
προβαίνει στην ενάσκηση των καθηκόντων του σε παράνοµες
πράξεις, όπως προέβησαν κάποιοι, υπάρχουν νόµοι και τρόποι
να καταδιωχθεί. Το να ενισχύσουµε το οπλοστάσιο προληπτικά
µου θυµίζει λίγο Ερντογάν, δηλαδή προληπτική λογοκρισία. 

Στο Σύνταγµα υπάρχει το άρθρο 60, το οποίο επιτρέπει την
απεριόριστη ελευθερία γνώµης και ψήφου του Βουλευτή. Απε-
ριόριστη! Πώς θα πάµε τώρα να πούµε ότι αυτή η περίπτωση,
επειδή αφορά ατοµικά δικαιώµατα των άλλων, πρέπει να τιθα-

σευτεί; Δεν µε βρίσκει σύµφωνο.
Δεν µπορεί χέρι κεντρώου Βουλευτή να ψηφίσει περιορισµό

της ελευθερίας του Βουλευτή. Είναι πολύ ουσιώδες, γιατί στην
Αίθουσα αυτή δεν ξέρουµε στο µέλλον τι µπορεί να συµβεί, τι
κίνδυνοι µπορεί να υπάρξουν για τη δηµοκρατία, για τη διακίνηση
των ιδεών, και δεν µπορώ εγώ να αναθέτω σε επιτροπές να ψά-
χνουν ποιος φταίει ή ποιος δεν φταίει. Γιατί και όλες οι επιτροπές
της Βουλής λειτουργούν µε βάση κάποιες πλειοψηφίες περιστα-
σιακές. Δεν είναι µια δικαστική αρχή, η οποία να κρίνει. Είναι επι-
τροπές όπου υπάρχει η αρχή της περιστασιακής εκάστοτε
πλειοψηφίας. 

Στο άρθρο 61, το εδάφιο 1 προβλέπει το ακαταδίωκτο του
Βουλευτή και το εδάφιο 3 προβλέπει ότι δεν έχει καµµία υποχρέ-
ωση ο Βουλευτής να αναφέρει τις µαρτυρίες επί των οποίων βα-
σίστηκε η αγόρευσή του ή η λειτουργία του. 

Πρέπει να µας εξηγήσουν κάποιοι που αποβλέπουν, τι ζητή-
µατα επιλύει. Αν µας πουν τι ζητήµατα επιλύει και γιατί αυτήν την
ώρα συνήλθαµε στη Βουλή για να κάνουµε κάτι, τότε µπορεί να
πεισθώ και εγώ. Αλλά το να φοράµε µεγάλο ρούχο που να χω-
ράει σε όλους, δεν ξέρω πώς θα λειτουργήσουν αυτές οι επιτρο-
πές και ποια δικαιώµατα θέλουν να καταπνίξουν. Εξηγούµε επ’
αυτών. 

Όσον αφορά τη σύγκρουση συµφερόντων, το ένα άρθρο επι-
τρέπει µόνο το δηµόσιο συµφέρον να υπηρετήσεις. Με το άλλο
άρθρο έχεις δικαίωµα και ως επαγγελµατίας να υπηρετήσεις τα
ατοµικά σου συµφέροντα, τα συµφέροντα της οικογενείας σου
κ.λπ.. Αυτά διίστανται µεταξύ τους. Ή το δηµόσιο όφελος θα
υπηρετήσεις ή το ατοµικό συµφέρον. Γιατί αυτά δεν βαδίζουν
πάντα µαζί. 

Χαµογελάτε; Σας αντιλαµβάνοµαι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τον κ. Τραγάκη ρωτήστε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν ξέρω τι θέλει ο κ. Τραγάκης. Ο κ. Τραγάκης ανήκει σε ένα
κόµµα το οποίο εσείς λέτε δεξιό. Αν το επικαλείστε αυτό για να
µας βάλετε όλους να ψηφίσουµε αυτό το πράγµα, λυπούµαι.
Πρώτη φορά βλέπω να επικαλείστε τη Δεξιά για να πείσετε το
Κέντρο να ψηφίσει ό,τι και η Αριστερά. 

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, τι υπηρετούµε έτσι; Αν ο κ. Παπα-
σταύρου για παράδειγµα ήταν Βουλευτής και είχε τις offshore
κ.λπ. τι θα κάναµε; Θα τον παραπέµπαµε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ασφαλώς. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Το µεν ένα άρθρο τού το απαγορεύει, το άλλο άρθρο τού λέει
«αφού είσαι ιδιώτης, µπορείς τα ιδιωτικά σου συµφέροντα να
υπηρετήσεις».

Δεν καταλαβαίνετε ότι θα υπάρξουν καταστάσεις νοσηρές από
αυτό που πάτε να ψηφίσετε; Δεν το καταλαβαίνετε. Βάλτε µόνο
το δηµόσιο συµφέρον, τουλάχιστον στο άρθρο αυτό να είστε
σύµφωνοι µε τη συνείδηση ενός δηµοκράτη πολίτη. 

Το άλλο «περί εχεµύθειας, όσο διαρκεί η θητεία». Τι είναι η εχε-
µύθεια για εσάς; Τι είναι η εχεµύθεια; Εγώ πιστεύω ότι ενώπιον
του λαού πρέπει όλα να φανερώνονται. Εχεµύθεια; Δηλαδή, κρα-
τάµε µυστικά από τον λαό, από την κοινωνία και αυτό είναι µάλι-
στα υποδεικνυόµενο υπό νόµου; Τηρούµε εχεµύθεια, λέει, «εις
όσες περιπτώσεις προβλέπει ο νόµος και ο Κανονισµός ότι πρέ-
πει να τηρεί εχεµύθεια». Εγώ πιστεύω ότι η συνείδηση του Βου-
λευτή είναι πάνω από όλα. 

Το µόνο που θα µπορούσα να δεχθώ εις την υπόθεση όλη
αυτού του νοµοσχεδίου είναι αυτά τα «κηρύγµατα µίσους», που
λέτε να αποτρέπονται. Εις αυτό συµφωνώ. Αλλά, για πείτε µου
τι είναι µίσος και τι είναι κήρυγµα µίσους; Μπορεί να έλθει ένας
εδώ και να πει µια κουβέντα κατά των µουσουλµάνων, ας πούµε.
Θα τον θεωρήσουµε υποκινητή; Για πείτε µου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Εδώ, τόσος κόσµος φέρετε µε βία εναντίον Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έτσι; Θα µπορούσαµε εµείς, οι οποίοι καταγγέλλουµε τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να ήµασταν υποκινητές; Εδώ τα όρια
είναι ασαφή. Πρέπει να το αντιλαµβάνεστε. Αν θέλετε να βρείτε
υποκινητές, για να κατασκευάσετε κατηγορουµένους, είναι άλλη
υπόθεση. Όµως, δεν µπορεί η Ένωση Κεντρώων να σας το επι-
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τρέψει. 
Σας λέω ότι µόνο στο θέµα µίσους και υποκίνησης βίας και µί-

σους θα µπορούσα να είµαι σύµφωνος. Αλλά ποιος θα πει τι είναι
µίσος και τι υποκινεί, από τη διατύπωση άποψης µέχρι την υπο-
κίνηση; Ποιος θα το καθιερώσει; 

Απορώ που το Νοµικό Συµβούλιο της Βουλής επέτρεψε ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο, τόσο ασαφές, τόσο ευρύχωρο, «Super
Puma», να χωράει σε όλους. Είναι µια αγχόνη, που αν νοµίζετε
στην Αίθουσα αυτή ότι κάποιοι άλλοι θα βάλουν τον λαιµό τους
µέσα στη θηλιά, µπορεί στο µέλλον να χρησιµοποιηθεί για να
µπει ο οιοσδήποτε µέσα στη θηλιά. Και δεν µπορούν, κόµµατα
σαν την Ένωση Κεντρώων, να ψηφίσουν τέτοια νοµοσχέδια. 

Ένα έσχατο ερώτηµα, πριν αποχωρήσω από το Βήµα
αυτό: Η χώρα πεινάει, έχει ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους. Αλ-
ληλοεξοντώνεστε στον ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος και αν πρέπει να γί-
νουν ιδιωτικοποιήσεις. Μαλώνουν οι Υπουργοί -κατ’ ουσίαν τον
Πρωθυπουργό υπονοµεύετε, ο οποίος είχε δώσει εντολή- για το
αν θα πρέπει να γίνουν ιδιωτικοποιήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έρχεται η Λαγκάρντ και λέει ότι ο πολιτικός κόσµος στην Ελλάδα
δεν έχει αναλάβει τις ευθύνες του. Και η κατάληξη θα είναι να τα
υπογράψουµε όλα. Και υπογράφει και η Δεξιά. Μα, θα δούµε και
στην Αίθουσα αυτήν -φαντάζοµαι σύντοµα- κυβέρνηση Δεξιάς
και ΣΥΡΙΖΑ. Θα το δούµε και αυτό λίαν συντόµως. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο καθηγητής κ. Παπαθεοδώρου, εκ µέρους της

Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε
ότι ένας Κώδικας Δεοντολογίας, όπως αυτός που έχει καθιερω-
θεί παντού στην Ευρώπη, είναι ζήτηµα εξέλιξης και του κοινωνι-
κού και του νοµικού και του πολιτικού πολιτισµού. 

Αυτό νοµίζω ότι καταγράφηκε και κατά τη διάρκεια των συζη-
τήσεων στην επιτροπή. Η διαδικασία συζήτησης του Κώδικα Δε-
οντολογίας των µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου στην
αρµόδια επιτροπή υπήρξε, κατά την άποψή µου, παράδειγµα νο-
µοθετικής επεξεργασίας, ανοιχτού διαλόγου και συναινετικών
διαδικασιών. Και η συναίνεση η οποία επήλθε δεν ήταν συνέπεια
της µειωµένης σηµασίας της εν λόγω συζήτησης, αλλά αντίθετα,
όπως καταγράφηκε, της εµπέδωσης ενός κλίµατος υπέρβασης
των αντιθέσεων και εποικοδοµητικής συζήτησης για την επίτευξη
ενός κοινού στόχου. 

Εγώ θα πρέπει να αναγνωρίσω, από την πλευρά όλων των κοµ-
µάτων που τουλάχιστον βρίσκουν µια χρησιµότητα στην ψήφιση
του Κώδικα Δεοντολογίας, ότι υπήρξε αυτή η υπέρβαση, έγιναν
δεκτές οι τροποποιήσεις, τις οποίες προτείναµε και, πάνω από
όλα, υπήρξε µια συζήτηση επί της ουσίας. Γιατί η ουσία, κατά
την άποψή µας, είναι η εξής: Η θέσπιση ενός κοινά αποδεκτού
Κώδικα Δεοντολογίας είναι µια διαδικασία γνωστή στα περισσό-
τερα από τα ευρωπαϊκά Κοινοβούλια και υποδηλώνει τελικά την
πολιτική βούληση των µελών του Κοινοβουλίου για αυτοδέ-
σµευση σε µια σειρά από αρχές και αξίες. Δεν είναι νόµος, ο
οποίος επιβάλλεται επειδή κάποια άλλη αρχή µπορεί να τον επι-
βάλει. Δεν είναι ο Κανονισµός της Βουλής. Είναι η αυτοδέσµευση
των µελών του Κοινοβουλίου, σε αρχές και αξίες που πιστεύουµε
ότι πρέπει να διέπουν την κοινοβουλευτική λειτουργία. 

Αυτές οι αρχές και αξίες καθοδηγούν τα µέλη του Κοινοβου-
λίου, κατά την ενάσκηση των καθηκόντων τους και ανταποκρί-
νονται στην ανάγκη για διαφάνεια και αξιοπιστία κατά την
άσκηση της δηµόσιας εξουσίας, δηλαδή της νοµοθετικής εξου-
σίας.

Ως σειρά ρυθµίσεων και διατάξεων αυτοδέσµευσης των Βου-
λευτών εντάσσονται στον αυξηµένης ουσιαστικής και τυπικής
ισχύος Κανονισµό της Βουλής και επιδιώκουν την ενίσχυση της
εµπιστοσύνης του λαού για την αποστολή της αρχής της αντι-
προσώπευσης και έκφρασης της λαϊκής κυριαρχίας. 

Έτσι, ο Κώδικας αυτός καθορίζει κανόνες συµπεριφοράς -όχι

νόµους- και δεοντολογίας που πρέπει να διέπουν τη συµµετοχή
του Βουλευτή κατά την ενάσκηση των καθηκόντων του, αλλά και
την κοινωνική του παρουσία. 

Από τις διατάξεις του άρθρου 2 τονίζουµε την υποχρέωση του
Βουλευτή να υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον ως υπέρτερο συµ-
φέρον, σε σχέση µε οποιοδήποτε ιδιωτικό ή προσωπικό συµφέ-
ρον, όπως και τη ρητή δέσµευσή του να συµβάλλει στην
αποτροπή εκδηλώσεων µίσους κατά άλλων προσώπων, εντός και
εκτός Βουλής, λόγω φυλετικής, εθνικής καταγωγής, των θρη-
σκευτικών ή πολιτικών πεποιθήσεων, του φύλου ή του σεξουαλι-
κού προσανατολισµού. 

Από τις διατάξεις του άρθρου 3 περί σύγκρουσης συµφερόν-
των θεωρούµε σηµαντική την επίγνωση για παρούσα ή παρελ-
θούσα οικονοµική δραστηριότητα του Βουλευτή, που µπορεί
ενδεχοµένως να επηρεάσει την εκτέλεση των καθηκόντων του
και τη σχετική του δήλωση. 

Διατηρούµε, ωστόσο, επιφυλάξεις για την αναφορά στον Κώ-
δικα διατάξεων περί αποδοχής δώρων ή παροχών, που µπορεί
να εγείρουν ζητήµατα αµεροληψίας, όταν η αξία τους υπερβαίνει
τα 200 ευρώ, όταν γνωρίζουµε ότι ανάλογες ρυθµίσεις διεθνώς,
σε όλα τα Κοινοβούλια, έχουν µόνο συµβολικό χαρακτήρα και
συχνά αλυσιτελή σκοπό. 

Σε κάθε περίπτωση, η αξία του Κώδικα Δεοντολογίας δεν
προσδιορίζεται από τις διατάξεις που έχουν ηθικολογικό περιε-
χόµενο, αλλά απ’ αυτές που έχουν ουσιαστικό περιεχόµενο σε
σχέση µε τη διαφάνεια. 

Ορθές είναι οι διατάξεις, εποµένως, του άρθρου 5 για την απο-
τροπή χρήσης εµπιστευτικών πληροφοριών προς ίδιο οικονοµικό
όφελος και όχι γενικά εµπιστευτικών πληροφοριών του Βουλευτή
ή τρίτου προσώπου. 

Τέλος, θεωρούµε ότι σε έναν κώδικα δεοντολογίας δεν χω-
ρούν ως απολύτως αναγκαία τα πειθαρχικά µέτρα. Αυτά θα πρέ-
πει να ενταχθούν οργανικά στον Κανονισµό της Βουλής.
Δηλώνουµε, όµως, ρητά ότι συµφωνούµε µε το περιεχόµενο των
προβλεπόµενων πειθαρχικών µέτρων, σε περίπτωση επίδειξης
αντιδεοντολογικής συµπεριφοράς από συνάδελφο Βουλευτή. 

Η προσπάθεια για διαφάνεια και αξιοπιστία στην ενάσκηση του
βουλευτικού καθήκοντος δεν περιορίζεται, βέβαια, στη θέσπιση
του Κώδικα Δεοντολογίας. Απλά η εν λόγω θέσπιση αποδεικνύει
τη βούληση για αυτοδέσµευση και προστασία του κοινοβουλευ-
τικού ήθους, δηλαδή τη βούληση για βελτίωση της κουλτούρας,
της λειτουργίας, της ποιότητας του Κοινοβουλευτικού Έργου και
ως τέτοιο εµείς θα το ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Πα-
παθεοδώρου.

Καλώ στο Βήµα το συνάδελφο κ. Λαµπρούλη, ειδικό αγορητή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Με τη θέσπιση του Κώδικα Δεοντολογίας, όπως αναφέρεται
και στο κείµενο, εκφράζεται η θέληση για ενίσχυση της διαφά-
νειας, µε µέτρα κατά της διαπλοκής, η ενίσχυση της αξιοπιστίας
και του κύρους του Κοινοβουλίου στο λαό και παράλληλα συνο-
δεύεται µε κηρύγµατα περί ηθικής -γιατί αυτό στην ουσία γίνεται
µέσω του Κώδικα- µε την αναφορά περί αµεροληψίας, ανιδιοτέ-
λειας, αντικειµενικότητας, αξιοπιστίας, διαφάνειας και σεβασµού
στο δηµόσιο συµφέρον. 

Εδώ αξίζει να θυµίσουµε -ακούστηκε και από άλλους εισηγη-
τές- ότι δεν είναι τυχαίο πως η ψήφιση του Κώδικα Δεοντολογίας
έρχεται σε εφαρµογή συγκεκριµένων µνηµονιακών υποχρεώ-
σεων της χώρας και συγκεκριµένα σε εφαρµογή της συµφωνίας
µε την Task Force στο πλαίσιο του Οδικού Χάρτη για την κατα-
πολέµηση της διαφθοράς που υπογράφηκε το 2012. Και είναι
γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ως κατεύθυνση την ψήφιση
τέτοιων κωδίκων, σε µια προσπάθεια να ωραιοποιήσει την κατά-
σταση και να καλύψει τις συνέπειες, που προκαλούν οι βάρβαρες
πολιτικές, προκειµένου να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα του
ευρωενωσιακού κεφαλαίου. 

Μήπως, άραγε, σταµάτησαν τα φαινόµενα της διαφθοράς
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αυτοί οι κώδικες; Μα, τα σκάνδαλα που ξεσπούν, πότε στη µία
και πότε στην άλλη χώρα δείχνουν ότι τα φαινόµενα αυτά όχι
µόνον δεν περιορίζονται, αλλά απεναντίας εκτρέφονται µέσα σε
αυτό το σάπιο εκµεταλλευτικό σύστηµα. Έτσι, κανένας Κώδικας
Δεοντολογίας δεν απέτρεψε µονοπωλιακούς κολοσσούς -για πα-
ράδειγµα στη Γερµανία, «Siemens», «Krupp», «MAN» κ.λπ., αλλά
και άλλες- να χρηµατοδοτούν, να χρηµατίζουν, να δωροδοκούν
κυβερνήσεις και κυβερνητικούς παράγοντες, εδώ και έναν αιώνα
και περισσότερο, αλλά και σήµερα παράλληλα σε όλο τον κόσµο. 

Να γιατί οι οδηγίες της Ευρωπαϊκή Ένωσης για κώδικες δεον-
τολογίας είναι υποκριτικές και τίποτα περισσότερο. Είναι στάχτη
στα µάτια των εργαζόµενων, των άνεργων, των εκµεταλλευόµε-
νων σε όλο τον κόσµο και στην Ελλάδα. 

Συγχρόνως αξιοποιούνται αυτά τα φαινόµενα για γενικότερες
παρεµβάσεις στο πολιτικό σύστηµα, ώστε να θωρακιστεί η πραγ-
µατική εξουσία, αυτοί δηλαδή που έχουν την πραγµατική εξου-
σία, δηλαδή το κεφάλαιο το ίδιο. Και, βέβαια, σε αυτήν την
κατεύθυνση θωρακίζουν πότε µε τον έναν τρόπο και πότε µε τον
άλλον.

Έτσι, αν διαβάσει κανείς την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής για την καταπολέµηση της διαφθοράς και ειδικά το κεφάλαιο
που αφορά τη χώρα µας, ανοίγονται περαιτέρω ζητήµατα για τον
έλεγχο της λειτουργίας των κοµµάτων µε πρόσχηµα τα οικονο-
µικά τους, θέτοντας θέµατα για τη θέσπιση κώδικα δεοντολογίας
των κοµµάτων, αλλά και κώδικα δεοντολογίας µεταξύ των κοµ-
µάτων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων και λοιπά. 

Εµείς θεωρούµε πως πρόκειται για πολύ επικίνδυνες διατάξεις
που στόχο έχουν τα κόµµατα και τις οργανώσεις που αµφισβη-
τούν ακριβώς την εξουσία του κεφαλαίου, που εναντιώνονται
στις αντιλαϊκές πολιτικές Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και κυβερ-
νήσεων που πιστά ακολουθούν αυτήν την κατεύθυνση. 

Πού στοχεύει αυτή η συζήτηση, η κουβέντα, περί κωδίκων;
Πρώτα και κύρια, κατά τη γνώµη µας, αποτελεί τµήµα της συνο-
λικότερης προσπάθειας των αστικών κοµµάτων να δηµιουργή-
σουν την ψευδαίσθηση ότι αυτό το σάπιο σύστηµα που υπηρε-
τούν µπορεί να κάνει την αυτοκάθαρσή του, να πείσουν, δηλαδή,
ότι η διαφθορά, η διαπλοκή του κεφαλαίου µε τα κόµµατά του
δεν είναι σύµφυτες µε τον καπιταλισµό, αλλά είναι µια παθογέ-
νεια του συστήµατος, η οποία µε την απαραίτητη πολιτική βού-
ληση µπορεί δήθεν να εξαλειφθεί. 

Δεύτερον, αυτό που επιδιώκεται είναι η προσπάθεια παράλ-
ληλα κατευνασµού της δεδοµένης λαϊκής αγανάκτησης απέναντι
στην ασκούµενη πολιτική. 

Ποιος ο κοινός παρονοµαστής που προβάλλεται από όλα τα
αστικά κόµµατα; Η προστασία των θεσµών. Από πότε, όµως, οι
θεσµοί αυτού του κράτους, του καπιταλιστικού κράτους και της
κοινωνίας, όποιοι κι αν είναι, κοινοβουλευτικοί, δικαστικοί, αυτο-
διοικητικοί, οικονοµικοί και λοιπά, είναι παράγοντες κάθαρσης
και όχι παραγωγοί διαφθοράς; Πώς γίνεται η σήψη να απλώνεται
παντού και µονίµως να φταίνε µόνο τα διεφθαρµένα πρόσωπα
που δεν υπηρετούν σωστά τον θεσµό και ο ίδιος ο θεσµός να µην
ευθύνεται; 

Έτσι, ούτε ήταν ούτε πρόκειται να γίνουν ουδέτεροι οι αστικοί
θεσµοί, να βρίσκονται, να στέκουν σαν λευκές περιστέρες πάνω
από την εκµετάλλευση της εργατικής τάξης από το κεφάλαιο,
όπως δεν γίνεται να διατηρούνται καθαροί και αµόλυντοι µέσα
στη σκληρή καταπίεση και τη ληστεία των λαϊκών στρωµάτων
από µια µικρή µειοψηφία. Αντίθετα, υπάρχουν για να την υπηρε-
τούν, να την επιβάλλουν και να την προστατεύουν. 

Πρόσφατα δεν ψηφίστηκε η σκανδαλώδης τροπολογία για κα-
τάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο φυσικό αέριο για
βιοµηχανίες, την ίδια ώρα που ο λαός µας στενάζει από τα µέτρα
και τις πολιτικές όλων αυτών των ετών και των προηγούµενων
κυβερνήσεων και της παρούσας Κυβέρνησης και στερείται του
στοιχειώδους κοινωνικού αγαθού, κατά τη γνώµη µας, της ηλε-
κτρικής ενέργειας, του ηλεκτρικού ρεύµατος ή παράλληλα το
χρυσοπληρώνει; Γιατί, σκάνδαλο δεν είναι, για παράδειγµα, όλες
αυτές οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις -που όλα τα άλλα κόµ-
µατα τις στηρίζουν- στα εργασιακά, στο ασφαλιστικό, οι ιδιωτι-
κοποιήσεις, η εµπορευµατοποίηση της παιδείας, της υγείας, το
τσάκισµα της ζωής της λαϊκής οικογένειας; Για τα κέρδη ποιων;

Της πλουτοκρατίας.
Την ίδια ώρα, όµως, µέσω προκλητικών διατάξεων, δεν νοµι-

µοποιήθηκαν κάθε είδους αδήλωτα εισοδήµατα της πλουτοκρα-
τίας, είτε αυτά αποκτήθηκαν µε νόµιµους, όπως λέγεται,
τρόπους, δηλαδή από την εκµετάλλευση των εργαζοµένων, είτε
από άλλες, άγνωστης προέλευσης πηγή;

Αλήθεια, θα σταµατήσει µετά την ψήφιση του κώδικα η προ-
ώθηση και εφαρµογή των βάρβαρων αντιλαϊκών µέτρων για τη
στήριξη της κερδοφορίας του µεγάλου κεφαλαίου;

Απόδειξη είναι αυτό που συνεχίζεται αυτές τις µέρες και υπο-
τίθεται πως οσονούπω θα λάβει τέλος, δηλαδή η περίφηµη δια-
πραγµάτευση στα πλαίσια της αξιολόγησης, η οποία έρχεται να
προσθέσει νέα βάρβαρα µέτρα στις πλάτες της πλειοψηφίας του
λαού µας.

Αυτό στην ουσία δεν είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο, το να
παίρνεις από τους πολλούς για να δώσεις στους λίγους, δηλαδή
στο µεγάλο κεφάλαιο; Και αυτό το σκάνδαλο είναι νόµιµο. Και
αυτό είναι κατά τη γνώµη µας το κύριο. 

Αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση επιδιώκετε και µέσα από τις
γενικές αρχές να ενισχύσετε, παράλληλα µε τη δηµιουργία κλί-
µατος υποταγής του λαού στις αντιλαϊκές πολιτικές και παράλ-
ληλα στον αυταρχισµό. 

Να, γιατί εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι ο λαός µας έχει κάθε δι-
καίωµα να αγωνιστεί για την ανατροπή αυτής της αντιλαϊκής πο-
λιτικής, αλλά και των νόµων που φέρνουν τη φτώχεια και τη
δυστυχία, που ποδοπατούν κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα
για να θωρακίσουν την εξουσία του κεφαλαίου. 

Εξάλλου, µε σκληρούς και αιµατηρούς αγώνες κόντρα στους
νόµους που τα απαγόρευαν, δεν κατακτήθηκαν µια σειρά από δι-
καιώµατα από τους εργαζόµενους, όπως το δικαίωµα στην απερ-
γία, στο συνδικαλισµό, τα ζητήµατα του κοινωνικοασφαλιστικού,
το ωράριο και άλλα πολλά;

Αν θέλετε πραγµατικά µέτρα και όχι ανέξοδα ηθικά κηρύγµατα
για µέτρα κατά της διαπλοκής, γιατί δεν δέχεστε για παράδειγµα
-και δεν το λέµε τώρα, το είπαµε και στην επιτροπή, το λέµε χρό-
νια τώρα- τις προτάσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, δηλαδή
ονοµαστικοποίηση όλων των µετοχών, αλλά και των χρηµατοοι-
κονοµικών προϊόντων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου µισό λεπτό, σας παρα-
καλώ.

Καταργήστε όλα τα απόρρητα, φορολογικά, τραπεζικά και επι-
χειρηµατικά. Γιατί δεν επιβάλετε έλεγχο στην εξαγωγή και εισα-
γωγή κεφαλαίων; Παράλληλα, να απαγορευτεί η δράση των
offshore εταιρειών. 

Λέµε, για παράδειγµα, να γίνει έλεγχος. Εµείς δεν έχουµε αυ-
ταπάτες ότι µε αυτόν τον τρόπο θα αντιµετωπιστεί ριζικά το πρό-
βληµα, αλλά τουλάχιστον θα διευκολύνει τον έλεγχο.

Σε ό,τι αφορά το κόµµα µας, δεν θα σταµατήσουµε να αποκα-
λύπτουµε στον λαό τα σχέδια, τις επιδιώξεις τόσο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, του ΝΑΤΟ και των άλλων ιµπεριαλιστικών
οργανισµών, όσο και των κυβερνήσεων. Συγχρόνως, οι Βουλευ-
τές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος θα είναι στην πρώτη γραµµή
του αγώνα, της εργατικής τάξης και των άλλων λαϊκών στρωµά-
των για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.

Στο δια ταύτα, εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» επί της αρχής για
τον Κώδικα Δεοντολογίας. Θα ψηφίσουµε και εκείνα τα άρθρα,
τα οποία, αν και δεν ξεφεύγουν από τη γενικολογία, δεν έχουµε
αντίρρηση να υπάρχουν. Επίσης, δεν διαφωνούµε µε τις διατά-
ξεις που αφορούν τα τρία άρθρα, που αφορούν, δηλαδή, τον Κα-
νονισµό της Βουλής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Λαµπρο-

ύλη.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι έχουµε συ-

νεννοηθεί, παρ’ ότι πηγαίνει µε τη διαδικασία των κωδίκων, να
δοθεί ο λόγος από επτά λεπτά στους δύο εισηγητές και στους
ειδικούς αγορητές των κοµµάτων. Δεν θα δώσουµε τον λόγο -το
έχουµε πει εξ υπαρχής, αυτή ήταν και η οµόφωνη πρόταση της
επιτροπής- σε άλλους συναδέλφους που πιθανά, λόγω του εν-
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διαφέροντος της συζήτησης, θα ήθελαν να τοποθετηθούν. Και ο
κ. Τασούλας είχε δηλώσει την επιθυµία να λάβει τον λόγο και
άλλοι Βουλευτές ή και οι κοινοβουλευτικοί. Θα περιοριστούµε
στους ειδικούς αγορητές έτσι όπως είναι στην πρόταση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ θα ζητήσω τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: ...γιατί διευκρινίστηκε ότι δεν θα πάµε

µε τη διαδικασία των κωδίκων.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, διευκρινίστηκε από

τον κ. Τραγάκη ότι παρ’ ότι θα πάµε µε αυτήν τη διαδικασία, θα
δοθεί ο λόγος. Γι’ αυτό γίνεται, για να µεταγγιστεί και στην Αί-
θουσα ο προβληµατισµός που έγινε σε τρεις πολύωρες συζητή-
σεις της επιτροπής. Δεν γίνεται κατά παραχώρηση, αλλά για την
οικονοµία της συζήτησης.

Ο κ. Λυκούδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα µείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Βήµα πάνω

από δυο, τρία λεπτά. Δεν είχα πρόθεση να µιλήσω, παρά µόνο
να δηλώσω την υπερψήφιση από την δική µας πλευρά και του
Κώδικα και των τροποποιήσεων του Κανονισµού. Και αυτό, γιατί
και η συζήτηση που έγινε -η οποία ήταν πολύ ενδιαφέρουσα-
στην Επιτροπή, µας οδήγησε στην υπερψήφιση του προτεινοµέ-
νου Κώδικα και των τροποποιήσεων, αλλά και γιατί προηγουµέ-
νως ο αγαπητός µας Πρόεδρος, ο κ. Τραγάκης, είπε πολλά
χρήσιµα και ενδιαφέροντα πράγµατα, επεξηγηµατικά, σε σχέση
µε τη λογική που διέπει τα άρθρα και στον Κώδικα και στην τρο-
ποποίηση του Κανονισµού και επειδή οι προτάσεις που κάνουµε
για να συµπληρωθούν αυτά τα άρθρα, έγιναν δεκτές από τον ει-
σηγητή στη διαδικασία της συζήτησης στην Επιτροπή. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, νοµίζω ότι δεν χρει-
αζόταν να κάνω κάποια ιδιαίτερη οµιλία. Ανέβηκα στο Βήµα µόνο
και µόνο για να συµβάλω -αν µπορώ και όσο µπορώ- στην απο-
σαφήνιση ενός θέµατος γύρω από το οποίο νοµίζω ότι έχει γίνει
µια παρεξήγηση. 

Ποιος είναι, ακριβώς, ο χαρακτήρας του περί ου ο λόγος Κώ-
δικα και των τροποποιήσεων; Δηλαδή, διατυπώθηκαν µερικές
απόψεις σαν να αντιµετωπίζεται ο συγκεκριµένος Κώδικας σαν
ένα νοµοθέτηµα, σαν ένας νόµος, µε µια κλειστή λογική, αυστη-
ρές διατάξεις, πέραν των οποίων δεν µπορεί να κινηθεί αυτός ο
οποίος λειτουργεί µέσα στο πλαίσιο αυτής της νοµοθετικής ρύθ-
µισης. Δεν πρόκειται για κάτι τέτοιο προφανώς. Πρόκειται για
ένα Κώδικα Δεοντολογίας, ο οποίος οµαδοποιεί, καταγράφει -
ρητώς βέβαια- υποχρεώσεις των Βουλευτών που θα µπορούσαν
καθ’ ερµηνεία να έχουν συναχθεί και από υπάρχουσες διατάξεις
σκόρπιες σε διάφορα ζητήµατα, νοµοθετήµατα από τον Κανονι-
σµό της Βουλής µέχρι και σε ειδικούς ποινικούς νόµους. Μέσα
σε µια τέτοια ευρεία διάταξη ρυθµίσεων ενυπάρχουν και αυτά τα
οποία συζητάµε τώρα. 

Ο προτεινόµενος Κώδικας απλώς οµαδοποιεί µερικά πράγ-
µατα που αφορούν τον τρόπο λειτουργίας ή την ευχή για το πώς
θα έπρεπε να λειτουργούν και πώς θα έπρεπε να συµπεριφέρον-
ται οι Βουλευτές. Προφανώς, δεν το αφήνει στην τύχη του. Πε-
ριγράφει και µερικά ζητήµατα που είναι υποχρεωµένοι οι
Βουλευτές να ακολουθούν, ακριβώς διότι θέλει να δηµιουργήσει
ένα πλαίσιο λειτουργίας, το οποίο να αποτυπώνει την αξιοπιστία
που πρέπει να έχει ένα κοινοβουλευτικό πρόσωπο στη λειτουργία
του εντός και εκτός της Βουλής. 

Αυτό επιχειρεί να κάνει ο Κώδικας. Τίποτα λιγότερο και τίποτα
περισσότερο. 

Γι’ αυτό οι ενστάσεις που δίνουν άλλο χαρακτήρα στη συζή-
τηση που κάνουµε σήµερα, δηλαδή στον Κώδικα που συζητάµε,
θα θεωρούσα ότι είναι µάλλον εκτός θέµατος. Μπορεί να διατυ-
πώνονται ενδιαφέρουσες ιδέες, αλλά είναι σαν να αφορούν άλλο
πράγµα. 

Όσον αφορά τον προτεινόµενο Κώδικα, δεν πιστεύω ότι φιλο-
δόξησε ο συντάκτης του να τον εµφανίσει ως µία ανατροπή της
συνήθους εικόνας της λειτουργίας των Βουλευτών. Δεν πρόκει-
ται για κάτι τέτοιο. Δεν είναι ένα νοµοθέτηµα, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. Είναι ένα σύνολο -όπως είπε και ο κ. Παπαθεοδώρου
πριν, ευστοχότατα, κατά τη γνώµη µου- κανόνων συµπεριφοράς

που βασίζονται κυρίως στην αυτοδέσµευση των Βουλευτών για
το πώς µπορούν να λειτουργούν εποικοδοµητικά εντός ή εκτός
Βουλής. Αυτό είναι όλο. 

Υπ’ αυτήν την έννοια, θεωρώ ότι ορθώς επιµένουµε στην υπερ-
ψήφισή του Κώδικα, όπως και των τροποποιήσεων του Κανονι-
σµού που είναι επίσης ενδιαφέρουσες, διότι λύνουν προβλήµατα
τα οποία ήταν άλυτα χωρίς λόγο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Λυ-
κούδη. 

Ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης, ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων, έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας Κώδικας Δεοντολογίας

πάντα αφορά δύο πλευρές, άµεσα και έµµεσα. Η ενίσχυση της
διαφάνειας και της εµπιστοσύνης στον θεσµό του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και στο λειτούργηµα του Βουλευτή ήταν αναγκαία
όσο ποτέ. Η διαφάνεια και η αξιοκρατία είναι επιτακτικές ανάγκες
όσο ποτέ τα τελευταία πέντε χρόνια. Τι κάνει αυτός ο Κώδικας
Δεοντολογίας; 

Κατ’ αρχάς, λειτουργεί συµπληρωµατικά µε τον Κανονισµό της
Βουλής και διέπει τη συµπεριφορά των Βουλευτών κατά την ενά-
σκηση των καθηκόντων τόσο µέσα στη Βουλή όσο και στην κοι-
νωνία. 

Έχει συγκεκριµένα άρθρα, αφού έχουν απαλειφθεί αόριστες
νοµικές έννοιες και αντικρουόµενες. Ειδικά όσον αφορά στη σύγ-
κρουση συµφερόντων προβλέπει ποιο είναι το δηµόσιο συµφέ-
ρον, τις προϋποθέσεις και την όλη διαδικασία κατά την οποία
πρέπει να αναλαµβάνει ο Βουλευτής και να γνωστοποιεί στη
Βουλή. 

Το άρθρο 4 αφορά τα δώρα. Είναι επιτακτική η ανάγκη να ρυθ-
µιστεί και αυτό. 

Το άρθρο 5 αφορά τη χρήση εµπιστευτικών πληροφοριών και
εγγράφων προς ίδιον όφελος.

Τα υπόλοιπα άρθρα αναφέρονται στα πειθαρχικά µέτρα σε πε-
ρίπτωση που παραβιαστεί ο Κώδικας Δεοντολογίας από τους
Βουλευτές, όπως και στις συνεδριάσεις της Ειδικής Μόνιµης Επι-
τροπής Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας.

Ήταν εξαντλητική η συζήτηση στις επιτροπές. Δεν θέλω να
σας κουράσω, αλλά να πω τούτο µόνο. Το ότι θεσπίζεται και ψη-
φίζουµε σήµερα Κώδικα Δεοντολογίας ήταν αναγκαίο όσο ποτέ,
διότι οι Βουλευτές είναι ο καθρέπτης της ελληνικής κοινωνίας.
Εµείς πρέπει να δίνουµε το παράδειγµα µε τη συµπεριφορά µας
τόσο εδώ µέσα στη Βουλή όσο και έξω και να µην προκαλούµε. 

Συνεπώς, ψηφίζουµε τον Κώδικα Δεοντολογίας, ο οποίος θα
είναι µέρος του Κανονισµού και, βεβαίως, υπερψηφίζουµε και τις
προτάσεις του Προέδρου της Βουλής που αφορούν τροποποί-
ηση των διατάξεων του Κανονισµού, Μέρος Β’. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Κόκκαλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς, εκ µέρους

της Ένωσης Κεντρώων, για τέσσερα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου

επιτρέψετε, λόγω του χρόνου, να µιλήσω από τη θέση µου. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Βεβαίως. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Προβληµατιστήκαµε πράγ-

µατι σε σχέση µε τον Κώδικα Δεοντολογίας, αν έπρεπε να τον
υπερψηφίσουµε ή να τον καταψηφίσουµε. 

Είχαµε την άποψη ότι θα µπορούσε, κατ’ αρχάς, να ήταν χρή-
σιµος, εάν προσέθετε κάτι στα ήδη υφιστάµενα κείµενα. Ιδιαί-
τερα αναφέροµαι στο συνταγµατικό κείµενο, όπου το Σύνταγµα
δίνει την εξουσία του Βουλευτού και τα όρια της δράσεώς του.
Δεν νοµίζουµε, λοιπόν, ότι ο Κώδικας αυτός προσθέτει κάτι πα-
ραπάνω από τα ήδη ισχύοντα. 

Εκείνο το οποίο µας έθεσε τον προβληµατισµό εντονότερο
ήταν όχι µόνο η έννοια της εχεµύθειας, αλλά και ιδιαίτερα η δια-
δικασία κατάθεσης αναφορών, που εν όψει του ότι παραπέµπον-
ται στην Επιτροπή Δεοντολογίας, δηµιουργούν εξ αφορµής µιας
γενικότερης -ευκαιριακής συνήθως- πλειοψηφίας, κάποιους κιν-
δύνους για τα κόµµατα µειοψηφίας. 
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Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι µε τις σκέψεις αυτές οδηγηθήκαµε -το
εξήγησε και ο Βασίλης Λεβέντης- στο να µην υπερψηφίσουµε τον
Κανονισµό αυτόν. 

Θέλω, βέβαια, να προσθέσω µία προσωπική µου σκέψη -και να
κλείσω την παρέµβασή µου αυτή- για τον λόγο ότι ήµουν πράγ-
µατι εξ εκείνων που συµµετείχαν στην επιτροπή και νοµίζω πως,
ανεξάρτητα από την τελική τοποθέτηση την οποία είχαµε, συνέ-
βαλα στο µέτρο του δυνατού στη διευκρίνηση κάποιων ζητηµά-
των. Ας µου συγχωρέσετε την προσωπική αναφορά αυτή. 

Και συµπληρώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι για το Β’ Μέρος που
προτείνετε την τροποποίηση, δεν τίθεται ζήτηµα -το έχουµε δη-
λώσει εξ αρχής- διότι αυτές τις διατάξεις τις θεωρούµε θετικές. 

Επανερχόµενος, δε, στον Κώδικα Δεοντολογίας, µπορώ να πω
ότι έχουµε ένα αυστηρό Σύνταγµα, έχουµε έναν αυστηρό Κανο-
νισµό Βουλής. Επαναλαµβάνω ότι κατά την άποψή µας δεν θα
προσέθετε κάτι περισσότερο ο Κώδικας Δεοντολογίας. Έχει µία
σειρά και αορίστων νοµικών εννοιών. Έχω -και πάλι µου επιτρέ-
πετε µία προσωπική τοποθέτηση- και µια νοµική διαστροφή που
µε διακρίνει µετά σαράντα δύο χρόνια µαχίµου ασκήσεως του
επαγγέλµατος. 

Εποµένως, µε τις σκέψεις αυτές, είπαµε ότι δεν θα οδηγη-
θούµε σε υπερψήφιση του Κανονισµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε; Θέλετε να πείτε

κάτι για
τον Κώδικα Δεοντολογίας;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να σας

µεταφέρω κάτι. Για την οικονοµία του χρόνου… 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παππά, ένα λεπτό.

Πρώτα είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος. 
Επί ποιου θέµατος ζητάτε τον λόγο, κύριε Λοβέρδο; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την κατανόησή

σας. Αν δεν το κρίνετε σκόπιµο, δεν θα αντιδικήσουµε. Το κλίµα
είναι πολύ καλό, δεν το επιτρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επί ποίου θέµατος, κύριε
Λοβέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι επί άλλου θέµατος.

Δεν θα το επιτρέψω, σας το λέω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εφόσον κινηθήκαµε µέσα στο 118 του

Κανονισµού της Βουλής, αλλά µε ιδιόρρυθµο τρόπο και ερµη-
νεύοντας τον Κανονισµό εκ των ενόντων... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πήρε απόφαση η Βουλή.
Δεν ήσασταν παρών, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η συζήτηση, έτσι όπως εξελίχθηκε,
µου δίνει τη δυνατότητα -και για το θέµα που µόλις ολοκληρώ-
θηκε η συζήτηση και θα ψηφίσουµε σε λίγο, αλλά και για ένα ευ-
ρύτερο θέµα που δεν αφορά αυτό- να σας ζητήσω τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λοβέρδο, λυπάµαι
πολύ, δεν µπορώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε ό,τι αφορά το δεύτερο, στο οποίο
βλέπω ότι έχετε µια αρνητική στάση, εγώ θεωρώ, κύριε Πρόεδρε,
και είναι στην κρίση και την αξιολόγησή σας, ότι εκτός Αιθούσης
και για πολύ σηµαντικά θέµατα που αφορούν τον ελληνικό λαό
συµβαίνουν πράγµατα, τα οποία αν η Βουλή αποφύγει να τα κου-
βεντιάσει, να τα συζητήσει, να ακουστούν απόψεις επ’ αυτών,
είναι σαν να λειτουργεί εκτός τόπου και χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε απόλυτο δίκιο.
Έχουµε Ολοµέλεια αύριο το πρωί, αύριο το απόγευµα. Εν Ολο-
µελεία λειτουργεί η Βουλή. Έχουµε νοµοθετήµατα, έχουµε κυ-
ρώσεις, έχουµε εξεταστικές, Προ Ηµερησίας, είναι ανοικτή η
Βουλή και λειτουργεί συνεχώς πέραν και των επιτροπών. Θα µας
δοθεί ευκαιρία σε αυτά, όπως ευλόγως θέτετε, τα φλέγοντα θέ-
µατα να υπάρχουν τοποθετήσεις. 

Κύριε Παππά, εσείς τι θέλατε; Είχατε συµµετάσχει στη σχετική
συζήτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν θέλω να αντιδικήσω µαζί σας, αλλά
θέλω, επειδή τυγχάνει να είµαστε άνθρωποι και Βουλευτές, να

σας µεταφέρω ένα περιστατικό το οποίο πρέπει να προβληµατί-
σει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι εννοείτε; Επί του θέµα-
τος που συζητάµε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κοιτάξτε να δείτε, όπως ανέφερε και συ-
νάδελφος προηγουµένως εδώ για τον Κώδικα, πριν από λίγη ώρα
ήµουν στην Επιτροπή Ελλήνων της Διασποράς και υπήρξε ένας
Υπουργός εξωκοινοβουλευτικός, µη Βουλευτής, ο οποίος -έγινε
µια αντιδικία µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση- είπε «Δεν µιλώ
για εσάς, µιλάω για τον από πίσω» έτσι, τελείως απαξιωτικά. Είναι
αυτό στο πλαίσιο του Κώδικα Δεοντολογίας;

Όπως επίσης, είναι στο πλαίσιο του Κώδικα Δεοντολογίας,
όταν η κ. Ζαρούλια εκτός µικροφώνου έναν Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας, τον γνωστό κ. Αθανασίου, -και έχει υποστεί και η
οικογένειά της κ.λπ.-  τον λέει «αλήτη» να έχει πρόστιµο και όταν
ο κ. Βενιζέλος λέει «αληταρά» και όλα αυτά να µην ανοίγει µύτη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παππά, αυτά είναι εκ
του περισσού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτά, όµως, δείχνουν ότι εδώ υπάρχουν
δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Όπως σας είπα και στην επιτροπή, όταν δεχόµεθα χαρακτηρι-
σµούς ανεπιτρέπτους, θα πρέπει διαγράφονται και από τα Πρα-
κτικά και να ανακαλούνται οι συνάδελφοι στην τάξη, ώστε να
υπάρχει εδώ µια ευπρέπεια, όπως πρέπει να υπάρχει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο ειδικός αγορητής σας
επί µακρόν αναφέρθηκε σε τέτοια ζητήµατα. Αυτά είναι εκ του
περισσού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μας κάλυψε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα παρακαλούσα πολύ

τους δύο εισηγητές για δύο λεπτά, αν θέλουν ένα σχόλιο, αλλιώς
θα περάσουµε στην ψηφοφορία.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Ένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, µόνο θέλω

να κάνω, γιατί, ίσως επειδή ήταν εκτενείς οι συζητήσεις στις επι-
τροπές, δεν υπήρξαµε και εµείς εκτενείς ενώπιον της Ολοµέ-
λειας και πολλές φορές γίνονται παρεξηγήσεις. 

Κάθε κείµενο, κάθε νόµος, κάθε διάταξη έχει µια ερµηνεία την
οποία µπορεί να του δώσει κάποιος βασιζόµενος σε συλλογι-
σµούς. Σηµασία έχει ο τρόπος που κάποιος αναγιγνώσκει κάτι.
Δυστυχώς, ορισµένοι, οι οποίοι εξέφρασαν διαφόρους φόβους,
πιστεύω ότι δεν το είδαν µε κάποιον καλοπροαίρετο τρόπο, αλλά
εξέφρασαν φόβους οι οποίοι σχετίζονται δήθεν µε τη φίµωση
των ιδεών ή δεν ξέρω εγώ τι άλλο. Τέτοια πράγµατα δεν προέκυ-
ψαν ούτε από τη συζήτηση ούτε στοχεύει σε κάτι τέτοιο. Δεν
είναι ο Κώδικας της Δεοντολογίας ένα κείµενο το οποίο έρχεται
να ρυθµίσει κανόνες σαν τον παιδονόµο, για να το πω ευθέως
αυτό το πράγµα. Γιατί έγινε πάρα πολλή συζήτηση πάνω σε αυτό
το ζήτηµα. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι ένα πράγµα δεν είναι καλό ή κακό από
µόνο του. Αυτό το οποίο το καθιερώνει είναι η χρήση του.
Έχουµε, λοιπόν, έναν Κώδικα στον οποίο καταλήξαµε µετά από
συζητήσεις και µια συναίνεση, η οποία πραγµατικά ήταν ζηλευτή
και θαυµαστή, µε µια επίδειξη αλληλοεµπιστοσύνης µεταξύ µας.
Από εκεί και πέρα, και αυτοί που θα εφαρµόσουν τον Κώδικα –
τις αρχές του εν τέλει- και εµείς οι ίδιοι είµαστε υποχρεωµένοι
να δείξουµε αν αυτό το νοµοθέτηµα τελικά επιτελεί τους σκο-
πούς του.

Και, εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, µια και µιλάµε για
τον Κώδικα Δεοντολογίας, η γυναίκα του Καίσαρος δεν οφείλει
µόνο να είναι, αλλά πρέπει και να φαίνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστούµε.
Ο κ. Τραγάκης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα σας θυµίσω ότι

στην επιτροπή είχαµε εξ αρχής πει ότι δεν χρειάζεται να περι-
βληθεί µε νοµοθετική ισχύ ο Κώδικας Δεοντολογίας, διότι ο Κώ-
δικας Δεοντολογίας δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια
αυτοδέσµευση των Βουλευτών. Μετά, όµως, από τη σηµερινή
συζήτηση στην Ολοµέλεια και παρά το καλό κλίµα που επικρά-
τησε στην επιτροπή, στην οποία αφιερώσαµε πάρα πολλές ώρες
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και έγιναν πάρα πολλές προσεγγίσεις –εµείς οι µηχανικοί θα το
λέγαµε «µε τη µέθοδο των διαδοχικών προσεγγίσεων»-, φθάσαµε
σε ένα κείµενο, το οποίο έγινε αποδεκτό από τα 4/5 της Βουλής. 

Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, ότι είναι ένα κείµενο ηυξηµένης
ισχύος και θέλουµε να το περιβάλλουµε αυτό το κείµενο ηυξη-
µένης ισχύος και µε νοµοθετική ισχύ. Τώρα έχω αλλάξει γνώµη
και επιµένω ότι καλώς το περιβάλλουµε µε νοµοθετική ισχύ και
το βάζουµε στον Κανονισµό της Βουλής µε νοµοθετική ρύθµιση,
διότι ο Κώδικας Δεοντολογίας του Υπουργικού Συµβουλίου είναι
µε απόφαση του Πρωθυπουργού. Έχει περισσότερη ισχύ ο δικός
µας Κώδικας και απεδείχθη από τη σηµερινή συζήτηση ότι σε
ορισµένα θέµατα θα µπορούσαν να υπάρξουν ορισµένες βελτιώ-
σεις, αλλά σε γενικές γραµµές είναι ένας Κώδικας που µας δίνει
το δικαίωµα να αυτοδεσµευτούµε εµείς οι ίδιοι, ώστε να προσέ-
χουµε και τις εκφράσεις µας και τις συµπεριφορές µας, γιατί
είναι κάτι το οποίο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Γιατί; Γιατί
γύρω µας υπάρχουν όλα αυτά τα οποία υπάρχουν, τα δηµοσιεύ-
µατα κατά κόρον που καταδικάζουν τους Βουλευτές για οτιδή-
ποτε κάνουν. Παρουσιάζεται αυτήν τη στιγµή σε όλη την κοινωνία
το φαινόµενο να υπάρχουν αντιδράσεις εναντίον Βουλευτών
οποιουδήποτε κόµµατος. Αυτήν τη στιγµή είναι για ένα κόµµα,
άλλες φορές ήταν για άλλα κόµµατα. Ε, αυτά θα πρέπει να πε-
ριοριστούν, να τους δώσουµε να καταλάβουν ότι εµείς εδώ µέσα
στο Κοινοβούλιο προσπαθούµε να πάµε συναινετικά. Και πρέπει
να πηγαίνουµε σε ορισµένα θέµατα συναινετικά.

Ένα πρώτο θέµα συναινετικό δεν είναι τίποτε άλλο παρά ο Κα-
νονισµός, τον οποίο πρέπει εµείς οι ίδιοι να τηρούµε. Οι Βουλευ-
τές δεν πρέπει να τηρούµε τον Κανονισµό της Βουλής; Άρα
τηρώντας τον Κανονισµό της Βουλής, δεν πρέπει να έχουµε ορι-
σµένους κανόνες δεοντολογίας, βάσει των οποίων τηρούµε τον
Κανονισµό; Άρα νοµίζω ότι ήµασταν προς τη σωστή κατεύθυνση.
Έγινε µία εποικοδοµητική συζήτηση, γι’ αυτόν τον λόγο και ήµα-
σταν υπέρ του να ψηφιστεί όπως έχει διαµορφωθεί από την επι-
τροπή, όπως επίσης να ψηφιστούν και οι άλλες διατάξεις του
Κανονισµού που έχουµε, οι οποίες τονίζω ότι είναι βελτιωτικές.
Είναι πραγµατικά βελτιωτικές και λύνουν ορισµένα προβλήµατα.

Θα έλεγα επ’ ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, ότι θα πρέπει να κά-
νουµε και µία αναµόρφωση του Κανονισµού στο Μέρος Α’. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ που το
λέτε. Έχει ξεκινήσει ήδη η διαδικασία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κλείνω µε το εξής: Έχετε ζητήσει ήδη
από τα κόµµατα να υποβάλουν προτάσεις σε ό,τι αφορά τον Κα-
νονισµό στο Μέρος Α’, ώστε να το βελτιώσουµε σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις. Η πρώτη περίπτωση που εγώ θέτω πάντοτε και θα τη
θέτω πάρα πολύ συχνά είναι αυτό που γίνεται µε τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους. Θα πρέπει, επιτέλους, να εφαρµοστεί
ο Κανονισµός, να υπάρξει σαφής διάταξη του Κανονισµού για το
πότε και πόσες φορές οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν
να πάρουν τον λόγο, διότι έτσι φιµώνονται οι απλοί Βουλευτές.
Γι’ αυτό, λοιπόν, στην τροποποίηση που θα κάνουµε στο Μέρος
Α’ να έχουµε ορισµένες διατάξεις οι οποίες να βοηθήσουν και
στη λειτουργία του Κοινοβουλίου, αλλά και στο να µιλούν όσο το
δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές στα νοµοσχέδια. Έχουµε
νέους συναδέλφους οι οποίοι θέλουν να µιλήσουν και δεν τους
δίδεται η ευκαιρία, γιατί δεν προλαβαίνουν, κύριε Πρόεδρε. Αυτό
πρέπει να το βελτιώσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της πρώτης προτάσεως: «Για τον Κώδικα Δεοντολο-
γίας των µελών του Ελληνικού Κοινοβουλίου».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση έγινε

δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης
ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 1 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 2 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 3 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 4 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 5 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 6 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 7 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 8 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

7860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 9 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Παρών.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 10 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου της

πρότασης. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο της

πρότασης;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς η πρόταση έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των άρ-

θρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση: «Για

τον Κώδικα Δεοντολογίας των µελών του Ελληνικού Κοινοβου-
λίου» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:
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7862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 12 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2016 7863



7864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση
στο σύνολο της παραπάνω πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το Σώµα παρέσχε τη ζητη-

θείσα εξουσιοδότηση.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της δεύτερης πρότα-

σης: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση έγινε

δεκτή επί της αρχής οµοφώνως. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης

ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 1 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 2 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 της πρότασης
ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 3 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 της πρότασης

ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.  
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 4 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου της

πρότασης. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο της

πρότασης; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό οµοφώνως. 
Συνεπώς η πρόταση έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των άρ-

θρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση: «Για

τη τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής -
Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/1997, όπως ισχύει», έγινε δεκτή επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

7866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω
πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το Σώµα παρέσχε τη ζητη-

θείσα εξουσιοδότηση.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της τρίτης πρότασης:

«Τροποποίηση της υπ’ αριθµόν 6701/ΦΕΚ 234 Α’/27.12.1994 από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής “περί µισθώσεως από τη
Βουλή αναλόγου αριθµού δωµατίων για τη διαµονή των στερου-
µένων ιδιοκτήτου ή µισθωµένης κατοικίας στην περιοχή της τέως

Διοικήσεως Πρωτευούσης, Βουλευτών επαρχίας”». 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση του Προέδρου

της Βουλής;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του

Προέδρου της Βουλής: «Τροποποίηση της υπ’ αριθµ. 6701/ΦΕΚ
234 Α’/27.12.1994 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής “περί
µισθώσεως από τη Βουλή αναλόγου αριθµού δωµατίων για τη
διαµονή των στερουµένων ιδιοκτήτου ή µισθωµένης κατοικίας
στην περιοχή της τέως Διοικήσεως Πρωτευούσης, Βουλευτών
επαρχίας”» έγινε δεκτή οµοφώνως και έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω
πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το Σώµα παρέσχε τη ζητη-

θείσα εξουσιοδότηση.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της τέταρτης πρότα-

σης: «Τροποποίηση της απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής,
ΦΕΚ 163 Α’/30.11.1990, “Για τη σύσταση “Λογαριασµού Αλληλο-

βοήθειας Βουλευτών, Ευρωβουλευτών””».
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση του Προέδρου

της Βουλής, όπως τροποποιήθηκε;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του

Προέδρου της Βουλής: «Τροποποίηση της απόφασης της Ολο-
µέλειας της Βουλής, ΦΕΚ 163 Α’/30.11.1990, “Για τη σύσταση
“Λογαριασµού Αλληλοβοήθειας Βουλευτών, Ευρωβουλευτών””»
έγινε δεκτή, όπως τροποποιήθηκε, οµοφώνως και έχει ως εξής:

7872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω
πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το Σώµα παρέσχε τη ζητη-

θείσα εξουσιοδότηση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη

Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέ-
σεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση

άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 19.38’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Τε-
τάρτη 13  Απριλίου 2016 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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